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List izhaja vsako soboto z]ulra>j. Jfosamezna številka ZP.it; 
straneh 25 lir. Zaostale številke dvojno. Cel.
Polletna 500 lir; trimesečna 260 .
Uprava: Trat. "lica v»pilotina štev 
Dopisi se dosta. -»dništv
rokopisi in slike se rača. , , _ , w, _
za vsak m ! ime ter 30 lir. Oglas«
POŠTNINA PLOCANA v GuiuVlNI - SPEL. .«v AtitiONAAJUPOST.
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DELO
GLASILU KOMUNISTI (NE PARTIJE T.O.

Na 2. strani objavljamo izvleček 
poročil tov. Togliattija in Pajette 

na zasedanju CK KPI
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mesec dni od u- 
‘ih volitev, toda v Trstu 
nič ne ve o sklicanju ob- 

ega sveta, dočim je bilo 
|nje pokrajinskega odloženo 

k |?0gled potem ko je bilo že
Utrnit*"0 in najavlieno- v tem
Broliiaiu je naša dolžnost ugo- 
nusp:' vzroke in določiti odgo- 
iboifl' isti zaradi dejstva, da smo 
pìcei-11 ("asa po volitvah še da- 
Kont ® ureditve vprašanja.
5iag1eJ^im° govoriti o odgovor- 

, tudi zato, ker se sodeč po 
ti sK» !inju določenih političnih 
naji®1 ®ljev, zdi, da je treba vpra- 
ah - ; sklicanja občinskega sveta 
zbor 11 običajno metodo «tajne- 
tenofi ,c*etarjenja», spletk in za- 

razgovorov, ponujanja 
era ' tov temu ali onemu, kot 

bi pri tem imele nič opra. 
v°lja volivcev, državljanov, 

15 Rrve koristi in njihove tež- 
bi so bile izražene z izi- 
''olitev.
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Pièno je zadržanje demokri- 
‘ibih voditeljev in njihove- 
Itadnega glasila : nič se ne 

fi 'Premeniti, niti formula ob- 
fe6a odbora (štiristranske- 
jp niti ne politika, ki jo je 

Ì !l*ji odbor vodil (politika 
'ličnosti, obrambe intere- 
(Privilegiranih skupin, di- 

: ^’Uacije in antikomuni- 
'■ Nič se ne sme spremeniti 

!*aVno zato, ker mora for- 
a> ki je veljala za vlade De 
f; rija. Sceibe in Segni j a še 
jJc veljati tudi v Tr
ojstvo, da so volilni rezul- 
v Trstu (kot na splošno v 

in posebno v mnogih ve- 
•Uestih) obsodili «štiristran.

in njeno politiko
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1 stnelo imeti nobenega po- 
a' Tako mislijo tisti, ki so 
'Sali, da bodo spoštovali 
**0 voljo volivcev in da no- 

Pit; vej uradnj zagovorniki 
A ali bolje, vneti podpor- 

7 oi1 ^ai,fanijeve politike.
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«obrambe italijanstva».
Čas je, da se končajo ti zavla

čevalni manevri, to zadržanje, 
ki žali prebivalstvo in ki pre
zira obstoj in nujnost rešitve 
mnogih osnovnih problemov, za
radi katerih je potrebna demo
kratična občinska uprava, ki naj 
razume zahteve po obnovitvi in 
prereditvi našega mesta.

Prepričani smo, da izražamo 
občutke in ogorčenje velikega 
dela prebivalstva pričo trmogla. 
vosti tistih, ki se hočejo še na
dalje obnašati kot da se volitve 
sploh niso vršile in da niso dale 
določenega točnega in jasnega 
navodila. Mislimo tudi, da pre
bivalstvo nima volje še nadalje 
prisostvovati nevrednemu prizo. 
ru določenih ljudi, ki vidijo v 
občinskem svetu in odboru sa
mo določeno število stolčkov, da 
bi nadaljevali s protidemokra
tično, diskriminatorsko in kon- 
servativno politiko, ki je že to
liko zla prizadejala Trstu.

Ni res, da «ni mogoče» sesta
viti občinskega odbora in da za. 
to ni mogoče sklicati občinske
ga sveta. Res je nasprotno in 
kdor se hoče obnašati kot noj, 
da ne vidi, da so se stvari spre
menile in da je prišel čas da 
se odstopi od določenih preten
zij, se mora končno odločiti in 
sprejeti vso odgovornost za svo
je nedoumljivo zadržanje, kate
rega je že vse mesto do grla 
sito.

RESOLUCIJA I.K. K.P.T.0.

Solidarnost
z ' '

PRVIH SEJ NOVIH OBČINSKIH SVETOV V MILJAH IN DOLINI

Tovariša Pacco in Lovriha 
tretjič izvoljena za župana

Neutemeljeno, a sumljivo zavlačevanje sklicanja novega občinskega 
in pokrajinskega sveta v Trstu - Stvarnost in stališče DC - Protest 
komunistične skupine zaradi odgoditve prve seje pokrajinskega sveta

nasnrotna ohranitvi pre
ji : formule štiristranske u- 

«£,Vf' Krščanska demokracija 
pr« j|?aj voditelji njene uradne 

'*e, hočejo nadaljevati kot 
tto ^ j klosti, hočejo ukazovati, 
nbia 'j* bi upoštevali mišljenje 

J**1, ne da bi računali s 
0. «f,>tjo, ki gotovo ni takšna, 
so). (Sl jo zamišljajo oboževalci 

sttanske formule,17: l
tl ? kje leži odgovornost za 

20: 1 Sevanje sklicanja občinske- 
ifi‘1‘1. Odgovornost leži v tr- 

7: «I11 “vosti KD, ki hoče nadalje.
d10 Poti, ki so jo volivci 

tervJHli in sta j„ dve skupini
k
oda,( ^“nili,
cc3f j11 Volje volivcev, da bi osta

lo povezana s poraženo 
—Ml,“ko Confindustrie

Izvršni komite naše partije 
je na zadnjem sestanku odo
bril naslednjo resolucijo:

IiK KP TO, ugotavljajoč, da 
namerava Tržaška unija pred
ložili občinskemu svetu v Tr
stu priziv proti nezakonitosti 
volilnih operacij in kot tak 
proti samovoljnemu razveljav
ljenju njene liste — izjavlja, 
da bo KP, dosledna svojemu 
stališču popolne solidarnosti, 
ki jo je izzrazila indipendenti- 
stičnem.u gibanju s tem, da je 
dala v teku volilne kampanje 
na razpolago svoje tribune in 
svoj tisk — dala v občinskem 
svetu svojo podporo prizivu 
indipendentistov.

Sija IK 
Konplije 10

Danes, v soboto ob 17. uri 
sedežu v ul. Capitolina>e J.: .™ Sla J bo na sedežu v ui. capitolina

’ j ».=«»)= «.«*«. »-i-
' — teja naše partije. Na dnevnem

zadnjem
in «tro-

her> i|)ske zveze» ter skrivaj na
čina
*de)-

Kala desničarjem v imenu

redu je poročilo o 
zasedanju Centralnega komi
teja KPI.

Mesec dni po upravnih vo
litvah se v Trstu še vedno ne 
ve kdaj se bo novoizvoljeni 
občinski svet sestal in začel 
redno delovati. Zaradi izidov 
volitev, po katerih so se levi
čarske stranke močno okrepile, 
dočim so stranke dosedanje ve
čine prišle v položaj, da ne 
morejo več same sestaviti ob
činskega odbora in izvoliti žu
pana, se vsa stvar zavlačuje in 
pogajanja med. raznimi stran
kami še vedno niso privedla 
do konkretnega sporazuma. Se 
vedno visi nad našim mestom 
nevarnost komisarske uprave, 
ker se K D ne more odločiti na 
to, da bi priznala nastalo sta
nje in sprejela sodelovanje le
vičarskih strank.

Prvi novi občinski svet, ki 
se je sestal, je bil občinski svet 
v Miljah, ki je prejšnjo sobo
to izvolil občinski odbor in 
župana. Kot je znano, je ko
munistična in socialistična 
skupina, ki predstavlja abso
lutno večino, predlagala naj bi 
ostale stranke sodelovale v od
boru in komisijah, kar pa sr 
slednje odbile. Za župana je 
bil ponovno potrjen tovariš 
Giordano Pacco; občinski od
bor pa je bil sestavljen iz
ključno iz pripadnikov liste 
Frausin.

Za odbornike so bili izvo
ljeni: Pietro Micor, Gastone 
Millo, Carlo Prodan, Renato 
Braini. Za namestnike pa 
Luciano Loredan in Luigi Nor- 
bedo. Tov. Fostogna, ki je bil 
izvoljen tudi za pokrajinskega 
svetovalca, je občinskemu sve
tu sporočil svoj odstop in na 
njegovo mesto je prišla tov. 
Romilda Chinchio. Na mesto 
demokristjanskega svetovalca' 
Sergia Visintinija, ki po za
konu ni mogel priti v občinski 
svet, v katerega je bil izvoljen 
tudi njegov oče, je pa priš< 
izvoljeni kandidat iste liste 
Giovanni Sgualdini.

V zaključku seje se je župan 
tov. Pacco zahvalil svetoval
cem za ponovno izvolitev in 
poudaril, da se bo občinska u- 
prava tudi v bodoče trudila za 
dobrobit prebivalstva. Novi 
vodja komunistične skupine 
tov. Nereo Martinelli pa je v 
svojem govoru poudaril, da se 
bodo naši svetovalci še nada 
1 je borili za rešitev vseh bi
stvenih vprašanj gospodar
skega značaja, predvsem za u- 
stanovitev proste cone in tudi 
za uveljavitev londonske spo

menice in priznanje vseh pra
vic, ki jih Posebni statut priz
nava Slovencem.

Kar se tiče pokrajinskega 
sveta, je bila njegova prva 
seja, sklicana za 25. junija, iz 
neznanih razlogov odložena na 
nedoločen čas. S tem v zvezi 
je komunistična skupina po
krajinskih svetovalcev odločno 
protestirala pri najstarejšem 
svetovalcu inž. Radosu. Po 
vsej verjetnosti se tudi za tem 
odlogom skriva borba posa
meznih skupin večinske stran
ke za izključno oblast v po
krajinskem svetu.

V četrtek zvečer se je sestal 
tudi novoizvoljeni občinski 
svet v Dolini. Seji je predse
doval Dušan Lovriha, ki je 
prejel največ preferenčnih

glasov na volitvah. Za sejo in 
nedvomno predvsem za voli
tve novega občinskega odbora 
in župana j& vladalo predejšnie 
zanimanje. To potrjujd tudi 
dejstvo, da se je seje udelež’- 
lo precejšnje število občanov.

Po običajnih formalnostih, 
ki jih predpisuje zakon, je 
predsedujoči proglasil veljav
nost novoizvoljenega občin* 
skega sveta, nakar je sledila 
volitev župana. 2e pri. prvem 
glasovanju je bil izvoljen za 
župana tov. Dušan Lovriha. Za 
občinske odbornike pa so bili 
izvoljeni sledeči svetovalci: 
Urh Hrvat, Josip Sancin, Just 
Zuljan in Miran Kuret, za na
mestnika pa Josip Ota in Josip 
Valentič.

Zupan Lovriha je imel ob

RAZGIBANOST POLITIČNEGA ŽIVLJENJA V ITALIJI

CK sklical 8. kongres KPI
in otvoril diskusijo v partiji

Važne intervencije na zasedanju CK KPI - Težave pri sestav
ljanju občinskih odborov - Podražitev železniških tarif - 
Odgoditev obiska parlamentarne delegacije v SZ - Aretacije 
tihotapcev z mamili - Velika stavka v padski nižini

tej priliki priložnosten nago
vor, v katerem se je najprej 
zahvalil za izkazano zaupanje, 
saj je že tretjič izvoljen za žu
pana, nakar je obljubil, da bo 
še nadalje posvetil vso skrb 
občini. Poudaril je, da se bo 
nova občinska uprava vse
stransko prizadevala za kon- 
kretiziranje programa, s kate
rim se je predstavila na volit
vah lista demokratične enotno
sti. -Nova uprava se bo tudi v 
bodoče borila za rešitev vseh 
perečih problemov občine, za 
ustanovitev integralne proste 
cone, za uveljavitev Posebne
ga statuta, za uzakonitev slo- 
venskih šol in sploh za dose
go vseh pravic, ki pripadaj o 
občanom bodisi na narodnem, 
kulturnem gospodarskem in 
socialnem področju.

Zasedanje CK KPI, ki se je 
začelo pretekli petek in tra
jalo pet dni, je velikega 
pomena za italijansko politič
no življenje, zlasti še za raz
voj in napredek delavskega 
gibanja za odprtje na levo in 
za izdelavo -smernic takoime- 
novane poti za prehod v so
cializem. Glavna govornika na 
zasedanju CK sta bila tov. 
Pajetta in Togliatti. (Izvlečke 
njunih govorov priobčamo na 
drugi strani lista). Zelo zani
mive in tehtne so bile tudi 
številne intervencije.

Tov. Scoccimarro, ki ga tu
di Tržačani kar dobro pozna
mo, saj je govoril med dru
gim tudi na 5. kongresu naše 
partije, je podčrtal, da se 
je v zadnjem času izka
zalo, da je v PLI konserva
tivna sila, medtem ko je PSDI 
prisiljena stopati na levo DC

pa se je spričo propada inte- 
gralističnih sanj znašla pred 
vprašanjem odločitve, ako no
če, da bi prišlo do še večje 
zaostritve v svojih vrstah. Za
to se postavljajo nova vpra
šanja, ki ustvarjajo tudi nove 
oblike akcijske enotnosti med 
delavskimi strankami.

Tov. Terracini je v svoji in
tervenciji kritiziral vodstvo 
partije zaradi pomanjkanja 
periodičnih kongresov. Pouda
ril pa je, da partija vodi pra
vilno politiko in da je ta po
litika polna najrazličnejših 
pobud. Kritiziral je tudi zavla
čevanje uvajanja smernic XX. 
kongresa KP SZ. Ako bi se 
bile te smernice upoštevale še 
za časa volilne kampanje, bi 
prav gotovo mnogo dela bilo 
bolje opravljenega, partija ne 
bi bila delala napak med dru
gim niti pri sestavljanju kan-

velika letalska parada v Moskvi
Ameriški 
Važne izja

general občudoval nove modele sovjetskega letalstva 
ive sovjetskega zunanjega ministra Dimitrija Sepilova

I^OSKVA — V nedeljo je 
(j na velikem letališču Tu- 
H’ ki leži nedaleč od pre- 
"lce, kljub izredno slabe-

f^alstva. Na njej so letos, 
, ® znanih sovjetskih le- 

Sodelovala tudi nekatera 
fvejša letala, med kateri-

posebno po-vzbujali
it! "ri novi tipi lovskih letal 
Cfhktorja Suhovega, ki 
' °‘iej0 zvočni zid. Prav ta-

vzbudili veliko zanima- 
novi modeli Mig-21. 

i slabega vremena je bi- 
Hi ^rada nekoliko okrnjena, 

mi): (t*) niso mogla leteti s
^orzino kot bi sicer; mo- 

,ts° se torej omejiti na hi- 
t,’ ki ni presegla tisoč km 

Hj r°- Poleg letal so na pa- 
!)jj .sodelovali tudi helikop- 
i‘n Potniško letalo Tu-104

ii Ci^ski P°'g°n- To letal° 21 č ttJ1 Progo Mos'kva-London
4tf1.'lrah in pol.

Snie moskovske letalske 
/ |Aj ,e So se udeležili tudi vi- 
Uvi ‘6talski vojaški predstav- 

J ^ru§ih držav. Omeniti
i da so bili poleg dru- 

Davzoči tudi ameriški 
^ avniki, katere je vodil 

letalskega generalnega 
‘ly.^D'A general Twinning; 

j^6 Predstavniki angleške- 
! Nosi ifancoskega letalstva. 
\it>Vanslko letalstvo je za

pi1 fLf! Seneral Bubanj.
«1 s

'ZL. ^'vvinning je po para-
\,gVP> da se je izplačalo 
‘ nie v Mloskvo. To izja- 

■ .kovinarski krogi tolma
čit *a različne načine, na 
V|"a«in pa je jasno, da je 

Kl general ostal prese- 
- :'h j nad iznajdbami sovjet-

piskih strokovnjakov, s 
>»., 1 ie imel priliko se
■n »f

seznanjiti za časa svojega bi
vanja v ZSSR.

Sovjetski zunanji minister 
Sepilov je po večdnevnem bi
vanju v Egiptu, kjer je imel 
važne razgovore z novim pred
sednikom Nasserjem in dru
gimi državniki, obiskal tudi 
Sirijo in Libanon. V Bejrutu 
je Sepilov izjavil, da SiZ pod
pira napore arabskih dežel za 
obvarovanje svoje neodvisno
sti in da je pripravljena nu
diti potrebna pomoč za njih 
gospodarski napredek.

Iz Libanona se je Sepilov 
napotil v Atene, kjer so v te
ku neuradni razgovori s tam
kajšnjimi državniki.

Severna Koreja je začela na
povedano demobilizacijo 80.000 
mož. Demobilizirani vojaki 
bodo zaposleni pri obnovi de
žele.

Meningitis v Istri
V koprskem in bujskem o- 

kraju so tudi v zadnjem tednu 
zabeležili nekaj primerov me
ningitisa. Zato so tamkajšnje 
oblasti uvedle nove ukrepe 
proti širjenju te nevarne otro
ške bolezni. Začasno je pre
povedano prihajanje mladine 
do 20. leta starosti iz drugih 
krajev v koprsko, izolsko in 
piransko občino.

OB OBISKU JUGOSLOVANSKIH VODITELJEV V BUKAREŠTI

IIŽEl SriRIZIH 0 PIIJIIELJSIEN 
inumami ul ELIJ li ll iBimlla

Vzpostavitev stikov in izmenjavanje informacij o delovanju Zveze komunistov Jugo
slavije in Delavske partije Romunije - Delegacija romunske partije bo obiskala Jugoslavijo

Jugoslovanska delegacija s predsednikom Titom na čelu je 
ob pnvratlč z uspešnega obiska v Sovjetski zvezi, obiskala LR 
Romunijo. Visokim gostom so v Bukarešti priredili veličasten 
sprejem. Med obiskom so imeli jugoslovanski voditelji z vodi
telji LR Romunije vare meddržavne in politične razgovore. 
Razgovori so potekali v nadvse prisrčnem ozračju, ob zaklju
čku pa je bila sestavljena skupna deklaracija, katero objav

ljamo v celoti. --------------

Glede mednarodnega polo
žaja sta obe vladi z zado
voljstvom ugotovili proces po
puščanja mednarodne napeto
sti in izrazili svoje trdno pre
pričanje, da so neposredni sti
ki med državniki in metoda 
pogajanj eno najvažnejših 
sredstev za obravnavanje spor
nih vprašenj med državami, za 
nadaljnje zboljšanje medna
rodnega položaja, za krepitev 
medsebojnega zaupanja in za 
sodelovanje med državami.

Jugoslovanska in romunska 
vlada sta potrdili svoje odo
bravanje načel Ustanovne li
stine OZN in izrazili svoje za
dovoljstvo spričo krepitev 
mednarodne vloge OZN in nje
nega nadaljnjega razvoja na 
poti k univerzalnosti s spreje
mom novih članov med kate
rimi je tudi Ljudska republika 
Romunija. Obe vladi sta se 
sporazumeli da bosta v okviru 
Združenih narodov podpirali 
akcije za razvijanje mednarod 
nega. sodelovanja na vseh po 
dročjih,

Obe vladi se popolnoma 
strinjata, da je razorožitev in 
prepoved orožja za množično 
uničevanje najvažnejši pro
blem za vse narode in da mo 
rajo in morejo dati za poziti
vno ureditev tega problema 
svoj prispevek vse velike in 
male države. Obe vladi bosta 
aktivno pomagali in podprli 
sleherno pobudo usmerjeno na 
ureditev tega vprašanja, da bi 
hkrati ustvarili možnost upo
rabe ogromnih sredstev za na
predek in blaginjo narodov.

MOSKVA — V ponedeljek 
sta prispela na obisk v Mo
skvo perijski šah in njegova 
žena. V Moskvo sta se prije- 
Ijala z letalom, ki jima ga je 
stavila, na razpolago sovjetska 
vlada. Na letališču so goste 
sprejeli predsednik prezidija 
vrhovnega sovjeta ZSSR V> 
rošilov, predsednik vlade Bul- 
ganin, obrambni minister Zu- 
kov in predstavniki musliman
skih skupnosti v SIZ. Ze na
slednje dni so se pričeli važni 
meddržavni razgovori v Krem
lju. Omembe vredno je dej
stvo, da je to prvič, da obišče 
Sovjetsko zvezo neki cesar.

* * *

LONDON — Finančni mini
ster Mac Millan je napovedal, 
da bo angleška vlada znižala 
proračunske izdatke za približ
no 76 milijonov šterlingov. 
Znižanje izdatkov bodo v glav

nem dosegli s tem, da bodo 
odložili naročila, ki so že v 
programu.

* * *

RIM — Prejšnji teden je 
žena nekega rimskega kamno
seka rodila četverčke, tri de
čke in eno deklico. Eden iz
med dečkov je kasneje umrl, 
vsi ostali pa se zadovoljivo 
razvijajo v inkubatorju. Za
konca sta se poročila pred tre
mi leti in imata poleg novoro
jenčkov tudi petnajjst mesecev 
staro hčerko.

GUATEMALA — V ponede
ljek so bile v glavnem mestu 
Guatemale velike demonstra
cije, ki so jih organizirali uni
verzitetni študentje. Policija 
ja nastopila proti mladim de
monstrantom. Pri neredih sta 
bila dva študenta ubita, 19 pa

jih je bilo ranjenih. Vlada je 
izdala nalog za aretacijo šte
vilnih levičarskih osebnosti, 
katere obtožujejo prevratni
škega delovanja.

* * *

BEOGRAD — V Jugoslavijo 
je prišla poljska delegacija, ki 
se bo razgovarjala o novi kul
turni konvenciji med Poljsko 
in Jugoslavijo. Delegacijo vo
di minister za kulturo Karol 
Kuriluk.

* * *

AMSTERDAM — Ljubljan
ska opera se je udeležila ho
landskega glasbenega festivala. 
Amsterdamskoi občinstvo je 
bilo z njenim izvajanjem zelo 
zadovoljno. Opera je bila de
ležna velikega priznanja. To je 
vsekakor dober znak za bo
doče nastope, ki jih bo imela 
ta opera v Parizu.

Obe vladi sta izrazili svoje 
prepričanje o potrebi po neo
virani mednarodni trgovini 
odstranitvi umetnih pr egra j 
na poti k trgovinski me
njavi, krepitvi kulturne me
njave kot podlage za na- 
peredek in za boljše med
narodno razumevanje. V okvi
ru mednarodnega gospodarske
ga sodelovanja menita, da je 
smotrno in učinkovito nuditi 
gospodarsko in tehnično po
moč nezadostno razvitim po
dročjem na podlagi popolne e- 
nakopravnosti, brez vojaških 
in političnih pogojev. Obe vla
di bosta podpirali uresničeva
nje takšne akcije v okviru 
OZN.

Jugoslovanska in romunska 
vlada izražata svoje prepriča
nje, da se politika aktivne 
miroljubne koeksistence med 
vsemi državami ne glede na 
njihov socialni in politični si
stem, nujno aktivira kot edi
na pot h krepitvi jn razvija
nju mednarodnega sodelova
nja.

II.
Glede stikov med Ju gos la, 

vijo in LR Romunijo sta obe 
vladi z zadovoljstvom pouda
rili, da so se stiki med obema 
vladama, hudo skaljeni v ne
davni minulosti, v zadnjih le
tih, zlasti pa po beograjski de
klaraciji, zelo zboljšali in da 
se še nadalje razvijajo in ši
rijo. Obe vladi sta trdno odlo
čeni, da bosta s skupnimi na
pori odstranili posledice te 
skalitve ter zagotovil; nadalj
nji razvoj sodelovanja v ko
rist novih odnošajev dobrih 
sosedov in prijateljstva med 
narodi obeh socialističnih de
žel.

Pomembni uspehi, dosežni 
v tej smeri, so prišli do izraza 
v ponovni ustvaritvi normal
nega položaja na jugoslovan- 
sko-romunski meji z ustrezni
mi sporazumi in konvencija
mi, v ureditvi trgovinske me
njave ter železniškega, rečne
ga in letalskega prometa s 
sporazumi, v zaSovoljivi ure
ditvi obveznosti, izvirajočih iz 
dolgov v zadnjih nekaj letih 
med FLR Jugoslavijo in LR 
Romunijo, v razvijanju kul
turne menjave, medsebojnih 
obiskov kulturnih in znanst
venih delavcev in tako dalje.

Jugoslovanska in romunska 
vlada sta izrazili svojo trdno 
voljo, da bosta, nadalje raz
vijali in krepili sodelovanje 
med FLR Jugoslavijo in LR 
Romunijo v duhu prijatelj
stva, na podagi načel o suvè- 
renosti. teritorialni nedotak
ljivosti, enakopravnosti, med
sebojnega spoštovanja in ne- 
vmešavanja v notranje zadeve.

Obe vladi menita, da je 
med FLR Jugoslavijo in LR 
Romunijo dana možnost za 
razvoj širšega gospodarskega

sodelovanja in za zvišanje 
ravni menjav, glede česar na
meravata obe vladi skleniti 
dolgoročni trgovski sporazum 
in odrediti gospodarskim or
ganom, da ga pripravijo.

Ker sta se sporazumeli da 
je v korist obeh dežel izkori
ščanje donavskih hidroenerget
skih virov, sta obe vladi skle
nili, imenovati mešano komi
sijo jugoslovanskih in romun
skih strokovnjakov, ki bi pro
učila najugodnejše možnosti 
za skupno zgraditev hidrocen- 
tral na področju Džerdapa.

Za razvijanje izmenjave 
znanstvenih in tehničnih izku
šenj za pospeševanje napred
ka v gospodarstvu obeh držav 
sta se obe vladi sporazumeli, 
da bosta sklenili konvencijo 
o znanstvenem in tehničnem 
sodelovanju.

Obe vladi sta se sporazume
li, da bosta spodbujali razvoj 
kulturne izmenjave za med
sebojno spoznavanje umetni- 
ških in književnih del, medse
bojne obiske znanstvenih in 
umetniških delavcev in podo
bno, ter sta se odločili, da 
bosta v ta namen sklenili kul
turni sporazum.

Medsebojno spoznavanje se 
bo določilo z obiski, z izmenja
vo delegacij, publikacijami, 
informacijami, potovanji turi
stov v obe deželi itd.

Obe vladi z zadovoljstvom 
ugotavljata, da so med naro
di FLR Jugoslavije in LR Ro
munije uspešno ustvarjeni sti
ki na raznih področjih druž
bene dejavnosti.

V želji, da bi podprli čim- 
boljše medsebojno spoznava
nje in zbliževanje, kakor tudi 
izmenjavo socialističnih izku
šenj bosta obe strani spodbu
jali in olajševali neposredne 
stike in sodelovanje med poli
tičnimi, sindikalnimi ter drugi
mi družbenimi organizacijami 
obeh dežel.

Obe vladi pozdravljata uspe. 
he, dosežene med obiskom ju
goslovanske vladne delegacije 
v LR. Romuniji, in izražata 
prepričanje, da bodo ti razgo
vori in nadaljnji stiki pred
stavnikov narodov obeh dežel 
na raznih področjih pripomo
gli k nadaljnji razširitvi sode
lovanja in krepitvi prijatelj
skih stikov med narodi obeh 
socialističnih dežel.

Vladi FLR Jugoislavije in LR 
Romunije menita, da bo tak
šno razvijanje njunih stikov 
in sodelovanja obeh dežel ko- 
ristiloi njunim/ narodom in 
hkrati pomenilo važen prispe
vek k stvari miru in krepitvi 
sodelovanja tla jugo-vzhodu 
Evrope in na svetu sploh

Sode/ovanie 
med Zk J in DPR

Po podpisu skupne romun- 
sko-jugoslovanske izjave je bi. 
lo objavljeno tudi naslednje 
uradno poročilo:

Med bivanjem jugoslovan
ske vladne delegacije v Buka
rešti so bila v prisrčnem vzdu
šju izmenjana tudi tovariška 
mnenja med predstavniki OK

ZKJ in CK DPR o stikih obeh 
partij. Sodelovali so z jugo
slovanske strani generalni se
kretar ZKJ Josip Broz Tito, 
sekretar IK OK ZKJ Edvard 
Kardelj in člani CK ZKJ Ja
kob Blaževič, Koča Popovič 
in Mijalko Todorovič, z ro
munske strani pa prvi sekre
tar OK DPR Gheorghiu Dej, 
člani politbiroja CK DPR Chi- 
vu Stoica, Emil Bodnaros, Pe
tre Borila in Aleksandru Mo
gi or os ter član OK DPR Gli- 
gore Preoteasa. Obe strani sta 
se sporazumeli, da so dani po
goji in potereba po razvijanju 
stikov in tovariškega sodelo
vanja med obema partijama.

Za dosego tega cilja bosta 
ZKJ in DPR navezali pose
bne stike in srečanja predstav
nikov obeh partij, izmenjavali 
informacije o njih delovanju

cij in literature ali druge 
oblike stikov, ki lahko pripo
morejo k medsebojnemu spo
znavanju gledišč o vprašanjih 
skupne koristi.

V zvezi s tem je OK ZKJ 
povabil CK DPR, naj delegaci
ja DPR obišče Jugoslavijo. 
CK DPR je to vabilo sprejel.

izid volitev 
v Egiptu

KAIRO — V nedeljo so v E- 
giptu volili predsednika re
publike. Edini kandidat je bil 
gen. Nasser. Za Nasserja je bi
lo oddanih pet in pol milijona 
g Pasov, proti njemu pa le .2.857, 
kar pomeni, da je za Naserja 
volilo 99,9% volivcev. Ob tej 
priliki je bil tudi referendum 
za ustavo. Za republiško usta
vo j eglasovalo 5.488.225 vo
livcev, proti pa 10.046, kar

organizirali izmenjave delega- predstavlja 99,8% volivcev.

Velika manifestacija
ob povratku Tita v Beograd

18. julija bosla prispela na Brione Nehru in Nasser, 
kjer se bosla sestala z jugoslovanskim predsednikom

Ob povratku jugoslovanskih 
voditeljev s predsednikom Ti
tom na čelu z obiska v 
ZSSR in LR Romuniji, je bila 
v Beogradu velika manifesta
cija, na kateri je imel Tito va
žen političen govor. V govoru 
je Tito poudaril, da so med 
obiskom v ZSSR in Romuniji 
postavili trdne temelje prijate
ljskega sodelovanja s tema 
državama, kar je v popolnem 
skladu s politiko, ki jo vodi 
Jugoslavija. Poudaril je tudi, 
da Jugoslavija želi vzpostaviti 
prijateljsko sodelovanje tudi z

drugimi vzhodnoevropskimi de
želami. Prav tako je poudaril, 
da so bili v obeh prijateljskih 
deželah napravljeni v zadnjih 
letih veliki koraki naprej na 
poti izgradnje socializma.

Med tem je bilo uradno jav 
ljeno, da bosta prispela v Ju- 
goslavijo na uraden obisk 
predsednik egiptovske republi
ke Nasser in predsednik in 
dijske vlade Nehru. 18. julija 
se bodo na Brionih pričeli u- 
radnj razgovori med obema 
državnikoma in jugoslovan
skim predsednikom.

didatnih list. Na vsak način 
pa je pozitivno, je poudaril 
Terracini, da^je 27. maja pre
šlo v našo upravo 1764 občin, 
medtem ko jih je v prejšnji 
poslovni dobi bilo le 1517.

Di Vittorio je omenil potre
bo, da se v predkrongresni di
skusiji. daje večjega poudarka 
sindikalnim vprašanjem. Veli) 
Spano pa je predvsem govoril 
o škodljivosti kulta osebnosti. 
Dotaknil se je tudi dogodkov, 
do katerih je prišlo zaradi 
kulta osebnosti, leta 1948, v 
pogledu jugoslovanskega vpra
šanja, ko so se kritike spre
menile v klevete in v sovraž
nosti. Poudaril je potrebo, da 
povemo, da je bila to napaka 
in da se to popravi.

Ob koncu zasedanja je bila 
izglasovana resolucija o borbi 
KPI za politične in socialne 
reforme ter sledeči komunike:

«CK KPI je po razpravi o po. 
ročilu Togliattija, ki ga je po
dal v imenu vodstva partije o 
sklicanju VIII. kongresa, ti 
splošnih potezah to poročilo 
odobril in sklenil sklicati Vlil. 
kongres partije. CK KPI pove- 
rja dvema komisijama izdelavo 
osnutka tez o delovanju in o na
logah partije in osnutka pro
gramske izjave partije. O teh 
osnutkih bo moral razpravljati 
CK in jih nato dati v razpravo 
vsej partiji do polovice septem
bra. Že sedaj se mora začeti v 
partiji diskusija o temah, ki so 
bde postavljene na zasedanju 
CK. Priprava kongresov federa
cij in volitve delegatov se mo
rajo opraviti po objavi omenje
nih osnutkov».

Vprašanje sestave občinskih 
odborov v velikih mestih je 
še vedno nerešeno. V Genovi 
je bil izvoljen občinski odbor 
z županom vred iz vrst samih 
demokristjanov, v Livornu pa 
so svetovalci PSDI podprli so
cialiste in komuniste ki so izvo. 
lili komunističnega župana in 
mešan občinski odbor. V Rimu 
je vprašanje odprto, v Neap
lju je, kot je bilo pričakovati, 
postal ponovni župan monar
hist Lauro, v Faviji pa je db- 
činski in pokrajinski odbor se
stavljen iz komunistov in so
cialistov.

Kot je znano bi morala pri
hodnji mesec oditi italijanska 
parlamentarna delegacija na 
obisk v Sovjetsko zvezo. Po 
najnovejših izgledih pa se to 
še ne bo zgodilo, zaradi pose
ga Vatikana. Zaradi tega so 
komunistični poslanci in sena
torji zahtevali tozadevna po
jasnila.

Veliko nezadovoljstva je po
vzročila odredba o povišanju 
železniških tarif na vseh ita
lijanskih progah. S to podra
žitvijo so prizadeti predvsem 
revnejši sloji, zlasti še delavci, 
ki se v mnogih krajih vozij ) 
z vlaki na delo v tovarne. Po
dražitev je bila odrejena v 
skladu z opravo 3. razreda pot
niških vlakov,. Dosedanji ?.. 
razred je postal prvi in je ta
rifa podražena za 16%, bivši 
3. razred je postal 2. razred, 
njegova tarifa pa je povišana 
za 9%.

Mnogo šuma je povzročilo 
odkritje novega škandala v 
zvezi s tihotapljenjem mamil. 
V afero so zapletene številne 
rimske plemiške družine. O 
tem bomo imeli priliko že v 
bližnji bodočnosti čitati zelo 
zanimive dogodivščine.

V četrtek se je pričela veli
ka enotna stavka kmetijskih 
delavcev, katera je zajela vso 
padsko nižino. Stavka so okli
cale CGIL, UIL, in CISL. Kme
tijski delavci zahtevajo zvi
šanje plač in mezd sorazmer
no s povečanjem proizvodnje 
in dohodkov.

“Katoliški glas” žali Slovence
Volilni rezultati, ki so jih do- 

segle enotne občinske liste v 
podeželskih občinah so vrgli iz 
ravnovesja «Katoliški glas». V 
obupu in jezi zaradi poraza, ki 
ga je doživel skupno z bratsko 
«Demokracijo», je v svoji zadnji 
številki posvetil volitvam na po
deželju kar uvodni članek.

Ce bi se v članku omejil na 
običajno sikanje protikomunisti, 
čnega strupa, bi se človek ne 
čudil. Bistvo tega lističa je nam. 
reč protikomunizem in sovra
štvo do vsega, kar je napredne
ga in demokratičnega. Toda to
krat je šel še dalje. Presegel je 
dejansko samega sebe, prekora
čil je vsako mejo dostojnosti, 
da o resnosti politične polemike 
sploh ne govorimo.

Glavna tarča članka niso to
krat komunisti, marveč dejan, 
sko tržaški Slovenci ki si jih je 
«Katoliški» privoščil s celo vr

sto naravnost nesramnih žalitev. 
In vsa njihova krivda tiči v tem, 
da so glasovali za enotne liste. 
Do groba so se mu zamerili, ker 
so glasovali napredno, ispričali 
svoje zaupanje kandidatom e- 
notnih list, ki gotovo niso vsi 
komunisti. Enotne liste so bile 
vendar sestavljene na zelo širo
ki podlagi.

Vse to pa «rodoljuba», ki je 
podpisal za Slovence žaljivi čla. 
nek prav nič ne moti. Moti in 
jezi ga dejstvo, da je zmagala 
enotnost, «...cela vrsta katoli
ških vasi je sklenjeno in pro
stovoljno izbrala pot komuni, 
zrna. Za zgodovino vseh zamej
skih Slovencev ostane ta dogo
dek črna stran sramote...» — ta
ko se «rodoljub» huduje nad 
Slovenci. Zanj so «vse občine 
zgubile pamet in si prostovolj
no naložile bič—». In kot bi to 
ne bilo dovolj, pravi dalje, da 
«se je slovenska pamet na Kra

su in v Bregu skisala». Zaklju
čuje pa z «voščilom» : «Bog daj 
tržaškim Slovencem letu 196(1 
več pameti in sreče!»

S takimi žaljimi izpadi se to
rej predstavljajo pred slovenske 
vernike ljudje, ki bi morali biti 
oznanjevalci miru in sprave in 
bi se morali dejansko veseliti, 
da se med Slovenci ustvarja e- 
notnost, da je prišlo na volit
vah vsaj do gotove mere do 
skupnega nastopa. V resnici pa 
so se pokazali še enkrat v svoji 
pravi luči. Pokazali so se kot 
sovražniki, ne samo komunistov, 
marveč tudi svojih rojakov, 
ki jih nesramno žalijo in sku-- 
šajo prikazati kot ljudi brez 
glave in pameti. Sicer pa si od 
ljudi, ki še danes pretakajo 
grenke solze za domobranci in 
četniki, morilci lastnega naroda, 
ni mogoče pričakovati nič bolj
šega.
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POROČILO TOV. TOGLIATTIJA NA ZASEDANJU CK KPI

Boria za iiaiimsii 101 a saclallzaoi« nn. il e i teku i nami insinui
V nedeljo popoldne je na 

zasedanju CK KPI govoril to
variš Togliatti. Tema njegove
ga poročila se je nanašala na 
priprave bodočega kongresa 
KPI. Na tem mestu priobčamo 
daljši izvleček omenjenega 
poročila.

V začetku svojega poročila 
se je tov. Togliatti dotaknil 
zgodovine KPI. Omenil je, da 
je KPI imela od svoje ustano
vitve dalje sedem kongresov, 
in sicer dva pred uvedbo fa
šistične diktature, dva v ile
gali v tujini in tri po osvo
boditvi. Najvažnejši od teh so 
nedvomno bili prvi, tretji in 
peti kongres. Prvi, ker je bil 
ustanovni kongres, tretji, ki 
se je vršil v tujini, je bil va
žen zaradi velikega koraka na
prej v kvalitativnem in odlo
čilnem pogledu, in šesti kon
gres, ki se je vršil leta 1946, 
v začetku novega obdobja na
cionalnega življenja. Poleg 
kongresov sta bili še dve na
cionalni konferenci. V teku 
11 let je bilo torej vsega sku
paj sedem kongresov in kon
ferenc, kljub temu pa je pri
šlo do kritik zaradi tega, ker 
se je nekoliko zakasnilo skli
canje osmega kongresa par
tije. Ta kritika je deloma ute
meljena in zato je pravilno, 
da jo sprejmemo.
, Pomen našega bodočega kon
gresa je zelo velik; kajti na
hajamo se v povsem novem 
položaju, bodisi v mednarod
nem. kakor tudi v lokalnem 
merilu. Zato je za ta kongres 
potrebna temei ita priprava m 
obširna diskusija, ki se je 
praktično začela že pred ne
kaj časom in ki se deli v pred
volilno diskusijo in v disku
sijo po volitvah.

«Ugotoviti moram, je nada, 
ljeval tov. Tog ratti, da je opa
ziti v diskusijah, ki so v teku 
v nekaterih federacijah, go
tove šibkosti. Želim pa jasno 
povedati, da ni mogoče sma
trati za šibkosti ali celo za na
pake kritiziranje voditeljev 
partije, pa čeluii gre za take 
voditelje, ki nosim na svojih 
plečih nalvečio odgovornost in 
največ izkušenj. Vsi tovariši 
voditelji potrebujejo, da je 
njih politično delovanto v po
litičnem vodstvu kontrolirano 
in pravilno ocenjevano in je 
zelo pravilno, da ta ocena in 
kritika prideta od vse partije.

Veseli nas. da se razpravlja 
o načelnih vprašanjih, kajti 
to bo p' magalo k temu, da se 
bomo enkrat za vselej osvo
bodili gotovega dvoličnega o- 
zračja. Danes se poziva vodite
lje, naj povedo odkrito in brez 
ovinkov to kar mislijo in kaj 
mora Partija ukreniti».

Za tem je tov. Togliatti po
stavil vprašanje, kako naj po
teka diskusija. Poudaril je. da 
je treba smatrati kot element 
šibkosti tiste diskusije, v ka
terih bolj kot v debati, priha
jajo do izraza nerazlikovani 
izbruhi. Vsakdo pove to, kar 
mu leži na srcu. ne da bi pri 
tem prišlo do nobenega pra
vega zaključka in se, bodisi v 
kritikah, kakor tudi v stali
ščih, ne povezuto konkretnega 
delovanja Partije in vprašanj, 
ki stoje pred nami.

Tiov. Togliatti je v svojem 
nadaljevanju omenil, da so 
povsem negativni znaki splo
šnega revizionizma, ki se po
kažejo tu in tam, za tem pa je 
poudaril: «Naša partija je ve
lik demokratičen organizem. 
Naša koncepcija notranjega 
življenja partije se navdihuje 
za norme, demokratičnega cen
tralizma, ki pa se mora raz
vijati na poti naše doktrine in 
naše prakse in ne sme zdrkni
ti na področje čenč in obdol- 
ževanja brez vsakega pomena.

Kako je torej treba disku
tirati? Predvsem je treba o- 
stati pri naši doktrini, pri
marksistično-leninistični teori
ji, pri tem kar so napisali na
ši klasiki in pri tem kar je 
partija sama ustvarila na tem 
področju v teku svojega ob
stoja. Mnenja sem, da je naša 
bilanca v tem pogledu povsem 
pozitivna»;

Nadalje je tov. Togliatti pou- 
daril, da danes lahko trdimo, 
da se nahajamo pred popol
noma novim položajem.

Sistem socialističnih držav, 
propadanje kolonializma, ob
stoj držav, ki trdijo, da hoče
jo preiti v socializem, vse to 
označuje razširitev socialisti
čnega vpliva v vsem svetu. Iz 
teh dejstev izvira važnost de
mokratične metode za socia
listično preobrazbo družbe po 
drugi poti pa globoka razli
čnost pot; socialističnega raz
voja v raznih državah. Usme
ritev k socializmu pa se po
javlja tudi v nesocialističnih 
in nekomunističnih strankah 
in gibanjih.

Tov. Togliatti je nadalje re
kel, da želi opozoriti zlasti ta- 
koimenovane «mlade» tovariše 
katerih zgodovinska izkušnja 
je mlaiša nego iskanje različ
nih poti za prehod k sociali
zmu. Nadaljeval je: «Med dru
gim je do takega resnega po
skusa prišlo v času, ko je po 
hudi krizi v kapitalističnem 
svetu leta 1919, prišlo do od
krite fašistične diktature. 
Ni prišlo do stalnih in 
konkretnih oblik, toda posku

si so le bili napravljeni. Naj
bolj znan je poskus z ljudski
mi frontami, s katerimi so se 
zrušile številne prejšnje pozi
cije in se je pričelo trditi, da 
je mogoče, da komunisti so
delujejo v vladah, kar se je 
zgodilo zlasti v Španiji, s če
mer se je točno določila po
vsem nova oblika demokratič
ne države, v kateri je delav
ski razred bil soudeležen v ob
lasti kar ni v nobenem pri
meru odgovarjalo oblikam, ki 
so vladale v Rusiji tedaj, ko 
je delavski razred prevzel o- 
blast v svoje roke.

Povsem jasno je. da v tem 
novem položaju, medtem ko 
delamo na povsem nov način 
za določitev stikov z drugimi 
stranmi komunističnega giba
nja in z drugimi sektorji de
lavskega gibanja, ki so usme
rjeni k socializmu, se borimo 
in se moramo boriti za to, 
da se bo v naših vrstah pove
čal duh proletarskega interna- 
cionalizma.

O- vprašanjih, ki so v zvezi 
s sodelovanjem z ZKJ. je to
variš Togliatti dejal sledeče: 

«Zvesti tej usmeritvi, smo 
delali za rešitev in smo tudi 
rešili vprašanje odnosov z 
Zvezo komunistov Jugoslavije. 
Vi se. spominjate preteklih na
pak, ki so bile storjene, nači
na, kako so bile popravljene, 
in spominjate se tudi korakov, 
ki so bili v zadnjem času sto
rjeni za obnovo normalnih od
nosov z jugoslovanskimi ko
munisti, Moje potovanje v 
Beograd, do katerega je prišlo 
precej naglo, ker so se mora
le na obeh straneh upoštevati 
že prej prevzete obveznosti, je 
bilo pripravljeno s stiki viso
kih voditeljev naše partije z 
voditelji Zveze komurnstov Ju
goslavije. Ti stiki so dovedli 
do najboljšega rezultata. Z ju
goslovanskimi komunisti smo 
vzpostavili dvostranske odno
se solidarnosti in zaupanja, ki 
iih bomo razvijali, da bi nam 
uspelo čim bolle razumeti, kar 
delajo jugoslovanski tovariši 
in da bi tudi njim omogočili 
najboljše razumevanje tistega, 
kar delamo mi. S tem bomo 
dali na tem področju svoj pri
spevek k rešitvi velikega vpra
šanja vzpostavitve novih od
nosov med vsemi sektorji de
lavskega gibanja, ki korakajo 
v socializem, vsak po svoji 
lastni poti».

Za tem je nadaljeval tova
riš Togliatti: «Se prav posebej 
poudari amo sporazum, ki je 
bil pred kratkim dosežen med 
KP S;Z in voditelji ZKJ ob 
priliki potovanja Tita v Mo
ško. Pozivam tovariše, naj 
skrbno preučijo besedilo tega 
sporazuma, ker st. mi zdi. da 
bi lahko predstav.’al vzor ti
stih novih odnosov, ki bi se 
morali vzpostaviti med različ
nimi sektorji komunističnega 
gibanja».

Za tem pa se je govornik 
dotaknil vprašanja novega po
ložaja, v katerem se nahajajo 
KP S>Z in druge partije v sve
tu. Poudaril je dejstvo, da je 
tajno poročilo tov. Hruščeva 
na XX. kongresu KP SZ ustva
rilo ne le presenečenje in za
čudenje temveč tudi vznemi
rjenje, ki je tudi v drugih 
partijah kot v KPI dalo povod 
za otvoritev široke diskusije, 
ki je sedaj v teku. Toda tudi 
če ne bi bilo prišlo do tega. 
bi bilo treba razpravljati o 
odnosih med KP SZ in dru
gimi partijami v novi luči ter 
postaviti te odnose na nove 
osnove.

Tu je govornik posegel v 
zgodovino KP SZ. Ruski de
lavski razred je leta 1917 vzel 
oblast v svoje - roke: Odločno 
je zavrnil vse poskuse sovraž
nikov, ki so mu hoteli to o- 
blast iztrgati iz rok. Začel je 
graditi socializem. Vse to se je

zgodilo pod vodstvom velike 
Komunistične partije. Zaradi 
tega so bratske partije in de
lavski razred' vsega sveta sle
dili temu vzgledu. V vsem ob
dobju med obema svetovni
ma vojnama se je delavski raz
red vsega sveta ravnal naj
prej po zgledih Lenina, nato 
pa po ustvaritvah partije ru
skih beljševikov. Od Lenina 
in od ruske revolucije je izšel 
potreben vzpon k radikalne
mu prelomu reformistične ide
ologije in prakse, kar je bilo 
neohhodno potrebno za do
sego trdne baze za razvoj de
lavskega gibanja in za napre
dek socializma. Iz istega vira 
je izšla pobuda za ustanovitev 
tistih delavskih in revolucio
narnih partij, brez katerih ni 
mogoče doseči postopnega na
predka delavskega razreda in 
njegove uveljavitve kot vodil
nega elementa velikih ljud
skih množic.

Za tem se je Togliatti dotak
nil zgodovinskega obdobja 
med leti 1930-1940, ko je velik 
tol Evrope zajela poplava fa
šizma in ko je bila Sovjetska 
zveza osamljena in ko se je 
vodila težka borba za obram
bo demokracije. Nato pa je 
nadaljeval: «Sovjetski vodite
lji so tudi v tem obdobju vo
dili vztrajno politiko za to, da 
bi prevladala linija sodelova
nja demokratičnih sil, kar bi 
kilo lahko preprečilo strahote 
druge svetovne vojne. Danes 
je lahko jaozabljati na vse to 
in s; zamišljati stvarnost, kot 
da bi bili v SZ samo ubijalci, 
na tej strani pa jagnjeta. Toda 
tak > zamišljanje stvarnosti je 
brez vsake osnove. SZ je bi
la v onem groznem desetletju 
najmočnejša trdnjava, najdo- 
slednejši branitelj principov 
demokracije, svobode in miru. 
In prav zato je s pravilno po
litiko povlekla za seboj veli
ke ljudske množice vsega Za
bada. Mi smo vedeli za vse to, 
vedeli sm > kakšne namene je 
tedaj imel takoimenovani de
mokratični Zapad, Francija, 
zlasti pa Anglija; vedeli smo, 
da so bile v teh deželah na po- 
vrš u sile, ki so računale s 
tem, da bi s pomočjo fašizma 
sfrle demokratične režime. 
Prav zato je prišlo leta 1939 
do nenapadalnega pakta med 
ZSSR in Nemčijo. Mi smo tedaj 
vodili široko demokratična po
litiko socializma in miru. In 
to je bila in je naša zgodovin
ska zasluga. V tem času ie 
bila prav zasnova ljudskih 
front poslednji poizkus za u- 
smeritev novega kurza demo
kratične politike v Evropi in 
v svetu sploh. In .prav v tem 
obdobju 'o bile v teku velike 
in razgibane diskusije o raz
nih vprašanjih. V letih 1929- 
31 so prevladale ekstremistič
ne težnje, katere smo mi oce
nili kot zgrešene. Velika di
skusija se je vodila tudi ob 
priliki 7. kongresa Komuni
stične internacionale. Prišlo 
je tudi do medsebojnih ne
razumevanj. -Naj omenim n. 
pr. 13. kongres KP SZ, na ka
terem je bilo podano zgrešeno 
poročilo o komunističnem vi
hanju v Italiji in o mednarod
nem gibanju. O KPI se je go
vorilo, kot da bi ta sploh ne 
obstajala, in vendar je obsta
jala in se borila v povsem 
drugačnih prilikah nego druge 
partije. Pozneje je bilo tako 
stališče ovrženo - in se ni nih
če več k njemu povrnil.

Res je, da se ni nikoli raz
pravljalo o naših političnih 
zadevah na zborovanjih med
narodnega obsega. Mi smo zra
sli in se razvili kot italijanski 
komunisti in našo politiko so 
nam narekovale posebne pri
like, ki so pri nas obstajale. 
Zato pa ne tajim, dà ni bilo 
pomislekov med nami tedaj, 

ko se je ustanavljal kominform 
kajti naše mnenje je bilo, da

gre v resnici za dediča ko- 
minterne in da je ustanovitev 
tega organa v navzkrižju z li
nijo, ki smo jo bili sprejeli ob 
razpustitvi kominterne. Toda 
istočasno smo čutili potrebo, 
da bi na kak način navezali 
stike med različnimi sektorji 
komunističnega gibanja prav 
zaradi tega ker smo se znašli 
v obdobju, ko je bila spro
žena velika ofenziva hladne 
vojne proti komunističnim si
lam, proti socializmu. Spomi
njam se večjega kontrasta, do 
katerega je prišlo leta 1951, 
ko sem bil na okrevanju v Mo
skvi. Tedaj me je Stalin na
govarjal, naj bi zapustil me
sto tajnika KPI in prevzel me
sto generalnega tajnika komin. 
forma. Jaz sem tej zamisli na
sprotoval in kasneje je sam 
Stalin umaknil svojo zahte
vo».

Za tem se je Togliatti do
taknil vprašanja poročila, ki 
ga je Hruščev imel na tajnem 
zasedanju XX. kongresa KP 
SZ, in v katerem je razkrinkal 
napake, ki jih je zagrešil Sta
lin. Dejal je: «Način, kako so 
bili komunisti seznanjeni s 
tem poročilom, ni bil ravno 
najboljši, toda priznati pa mo
tamo, da je bilo pravilno, da

so vse te stvari prišle enkrat 
na dan. Zelo pozitivno je tudi 
dejstvo, da se je pristopilo k 
resnemu delu za popravo na
pak, ki so bile storjene v pre
teklosti. To predstavlja korak 
naprej in vzpodbudo za na
daljnjo utrditev značaja socia
listične demokracije. To ob
navlja principe in prakso no
tranje demokracije v KFSZ. 
To se je moralo zgoditi in bo 
gotovo rodilo mnogo pozitiv
nih sadov».

Ko je prešel k razglabljanju 
o tem, ali je bila pravilna do
sedanja linija Partije ali ne, je 
Togliatti dejal, da ni bilo pra
vilno, da bi na tistem mestu 
dal; dokončno oceno. Niti čas 
ni ravno primeren, kajti to se 
bo lahko ugotovilo v teku 
predkongresne diskusije, ki pa 
se v resnici komaj začenja. 
Naša dolžnost je, da poskrbi
mo za to, da se bo predkon
gresna diskusija vršila na naj
bolj široki osnovi in popolno
ma svobodno.

Nato pa je nadaljeval:
Po padcu fašizma in po o- 

svoboditvi so se ustvarili po
vsem novi pogoji. Pred nami 
je stala naloga, da ustvarimo 
novo družbo. Državi je bilo

(Nadaljevanje na IV strani)
Palača kulture in znanosti 

Varšavi

Vesti iz Sovjetske zve^j
in dežel ljudske demokracijo1

ELEKTRIFIKACIJA 
V ALBANIJI

Ob zaključku leta 1955 (zad
njega leta prve petletke) je 
bila proizvodnja električne 
energije za približno 4,5 krat 
večja kot leta 1950. Druga pet
letka postavlja na tem podro
čju še večje naloge in cilje. 
Leta 1960 bo zmogljivost ob
stoječih električnih central po- 
vačana za 809b v primeri z 
letom 1955. Pred koncem 1957 
bo začela obratovati nova hi- 
droelektričca centrala «Enver 
Hodža» na reki Mati. V teku 
druge petletke bodo začeli gra
di še drugo centralo ki bo lah
ko proizvajala približno 20 ti
soč Kw energije.

V drugi petlbtki bo treba iz
vesti v glavnem elektrifika
cijo državnih posestev in stroj
no traktorskih postaj. Razen 
tega je v načrtu izboljšanje 
preskrbe električne energije 
vsem obdelovalnim zadrugam 
in splošno po vseh vaseh.

ZA VEČJI PRIDELEK 
SLADKORJA V Z.S.S.R.

Centralni komite KP SZ in 
ministrski svet sta preučila 
vrsto- novih ukrepov za zviša
nje pridelka sladkorne pese 
in proizvodnje sladkorja. Mi
nistrski sveti p.aedinih repu
blik so že prejeli zadevna na
vodila in smernice za izbolj
šanje in dvig proizvodnje. Ra
čunajo. da bo znašal leta 1960 
skupni pridelek sladkorja 50 
milijonov ton.

Sklenjeno je bilo obenem, 
da se bo še povečala mehani
zacija proizvodnje sladkorja. 
Razen tega bodo uporabljali 
nove vrste sladkorne pese ter 
v večjem obsegu razna umetna 
gnojila.

Kratek izvleček iz poročila tov. Giancarla Raj ette na zasedanju CK KPI

Volilni rezultati kažejo
možnosti za razširjenje vpliva partije

Objavljamo kratek izvleček 
poročila, ki ga je imel tov. 
Giancarlo Pajetta prejšnji te
den na zasedanju CK KPI. V 
poročilu je tov. Pajetta podal 
podrobno politično analizo vo
lilnih rezultatov in sedanjega 
političnega položaja. Obrav
naval je rezultate volitev v po- 
edinih pokrajinah republike in 
večjih mestih, prikazal uspe
he, ter v luči konstruktivne 
kritike tudi razne napake in 
šibkosti.

Uvodoma je tov. Pajetta 
podčrtal, da se je volilna bor
ba vršila v težkih pogojih, ki 
so jih ustvarile vladne sile z 
besno kampanjo klevet in laži 
proti komunistom, ustvarili so 
jih klerikalci s svojim priti
skom in delodajalci z izsilje
vanji. Poleg tega so hoteli nas
protniki vzpostaviti o zračje 
ideološkega prepira, izhajajoč 
iz sklepov in rezultatov XX. 
kongresa KP SZ. Hoteli so 
ustvariti tako ozračje, da bi 
se izognili ljudski sodbi glede 
svoje slabe uprave ter da bi 
preprečili državljanom poziti
vno oceno ljudskih uprav. Di
rektna intervencija cerkve v 
volilni borbi pa je bila tokrat 
še močnejša in v nekaterih 
primerih še bolj nesramna kot 
v preteklosti.

V nadaljevanju je tov. Pa
jetta poudaril, da je treba 
predvsem -podčrtati, da je po
zitivni rezultat volitev v bi
stvu sad pozitivne veljave po
litike partije v teh letih, ki 
'e omogočila, da so komunisti 
lahko odbili masivno ofenzivo 
in se tesno povezali z množi
cami. Primerjajoč nadalje vo
lilne rezultate z volitvami 
1953, je ugotovil, da je dobila 
partija 1953 leta 3 milijone 
406 tisoč glasov, tokrat pa 3 
milijone 310 tisoč. Pri tem pa 
ne smemo pozabiti — je opo
zoril govornik — da tokrat ni
so volili vojaki, ki predstav
ljajo za našo partijo gotovo 
nad 50.000 glasov. Vsekakor 
pa je ta raziskava le statistič-

Vesti iz Jugoslavije
TELEVIZIJA 

V JUGOSLAVIJI
Zvezni izvršni svet FLRJ je 

pretekli leden odobril potre
bna denarna sredstva za iz
gradnjo televizijskega omrežja 
v Jugoslaviji. TV se bo razvi
jala na podlagi enotnega pro
grama za vso državo in sicer 
s centrom v Beogradu in z do
polnilnima centroma v Zagre
bu m Ljubljani.

Najprej bodo v Beogradu 
zgradili televizijsko postajo z 
oddajnikom kakih 10' kwh, dru
gi oddajnik jakosti 1 kwh bo
do postavili na Fruški gori, 
manjša oddajnika pa v Zagre
bu in Ljubljani. Pričakujejo, 
rta bodo za prihodnje leto pro
učili načrte za nadaljnjo razši
ritev televizijskega omrežja na 
Sarajevo, Skoplje in Titograd. 
Za zdaj še ni določeno, kdaj 
bo uresničen ta obsežni načrt 
v celoti, pač pa je gotovo da 
bo Beograd že prihodnje 'leto 
dobil televizijsko postajo, ka
tero bodo povezaii z že obsto
ječima eksperimentalnima po

stajama v Zagrebu in Ljub
ljani.

PREDVAJANJE 
SLOVENSKIH FILMOV 

V TUJINI
Po festivalu jugoslovanskega, 

filma v Sovjetski zvezi je sov
jetsko podjetje «So v export- 
film» izrazilo pripravljenost, 
da odkupi od «Triglav-filma» 
dva slovenska filma in sicer 
«Trenutke odločitve» in «Ves
no». Oba filma bodo predva
jali v, ruski sinhronizaciji. 
«Trit-Iav-film» je oba filma 
prodal tudi Avstriji in Zaho
dni Nemčiji, kjer ju bodo v 
kratkem začeli predvajati.

OBISK POLJSKIH ZENA 
V JUGOSLAVIJI

Na povabilo Zveze ženskih 
društev je pretekli teden pri
spela v Jugoslavijo delegacija 
Lige poljskih žena.

JUGOSLOVANSKI 
ZADRUŽNIKI 

NA OBISKU V CSR
Te dni je odpotovala delega

cija glavne zadružne zveze Ju

goslavije na obisk na Češko
slovaško. V delegaciji so pred
stavniki vseh zveznih republik. 
S tem obiskom vrača jugoslo
vanska zadružna delegacija 
obisk češkoslovaški zadružni 
organizaciji, katere delegacija 
je bila v Jugoslaviji septem
bra lani.

UKREPI ZA OBNOVO 
TISKARN 

V SLOVENIJI
Odbor za prosveto in kultu

ro Ljudske skupščine Sloveni
je je pred kratkim razpravljal 
o položaju, v katerem se na
hajajo tiskarne v Sloveniji. 
Sklenil je predložiti Ljudski 
skupščini priporočilo, naj ta
koj podvzame ukrepe za smo
trno obnovo tiskarn in vzgojo 
grafičnega kadra Kot je zna,- 
no se zlasti ljubljanske tiskar
ne nahajajo v zelo slabem sta
nju. Povprečna starost tiskar
skih strojev znaša 38 let, stroj
ni park za knjižni tisk pa je še 
starejši, saj je po večini bil 
nabavljen že pred 50 leti.

nega pomena. Dejstvo je, da je 
partija ohranila svojih nad 6 
milijonov volivcev in da je v 
občinah z nad 10.000 prebival
ci od vsakih 4 svetovalcev 1 
svetovalec komunist.

Gornje številke kažejo, da 
je rezultat volitev pozitiven in 
potrjujejo veliko moč naše 
partije. Tov. Pajetta je tudi 
omenil volilne rezultate v Tr
stu. Po mnenju nasprotnikov 
— je dejal — bi se morala 
prav v Trstu pokazati kriza 
partije in to zaradi odrazov 
mednarodne politike in XX. 
kongresa KP SiZ, ki naj bi bili 
za komuniste negativni. Toda 
naša sposobnost razvijanja ši
roke politike zavezništev nam 
je omogočila, da smo navezali 
stike z indipendentisti, ki jim 
je bila vzeta možnost, da bi 
predložili svojo listo. Tako 
smo prešli od 39 na 49 tisoč 
glasov. Gre za rezultat, ki je 
povezan na neko ' okoliščino, 
gre za priliko, ki se nam je 
predstavila in katere nismo sa
mo mi povzročili, marveč je 
bila tudi naša prejšnja politi
ka in naša sposobnost interve
niranja v bistvenih problemih 
mesta, ki so nam omogočile, da 
smo v Trstu dosegli tako ’ vi
soko število glasov. Isto tako 
nam je povezava s Slovenci, 
ki so bili pod vplivom gibanja 
povezanega z jugoslovanskimi 
komunisti, omogočila pridobi
tev vseh podeželskih občin.

Govoreč o sijajni zmagi v 
Bologni je tov. Pajetta podčr
tal, da je partija povišala svo
je glasove za 40 odst. To je 
sad kombinacije političnih p:> 
ibud, organizacijskega dela 
več let in dobre komunistične 
občinske uprave. Iste ugotovi
tve se lahko napravijo za po 
krajine Elmiliie im Umbrije, 
kjer je pripisati uspeh v veli
ki meri dobri -občinski upravi 
ter konkretnosti naše politike.

Podal je nato analizo rezul
tatov desničarskih sil, ki ka
žejo padec glasov. Glasovi, ki 
jih je desnica ohranila še v 
mnogih krajih dežele kažejo 
vsekakor, da imajo, delodajal
ski pritisk, gotove tradicional
ne vezi, ki niso bile še pretr
gane, še vedno velike mož
nosti. Prikazal je nadalje po
manjkljivosti, ki so se poka
zale s strani partije v pogledu 
volivcev, kateri so pod vpli
vom desnice in sicer nezado
stno razumevanje važnosti 
vprašanja pridobitve teh vo
livcev, pomanjkanje povezave 
z njimi. C e ni bilo velikih 
sprememb kar se tiče premi
ka glasov, s tem še ni rečeno, 
da smo danes pred istim polo
žajem kot prej. Nahajamo se 
v položaju, ki ga označuje kri- 
za sredinske politike. Obstoja 
danes možnost in potreba, da 
korakamo naprej k odprtju na 
levo. To je povezano z možno
stjo, da se ustvarijo nove levi
čarske večine, ki naj bodo 
nov odločilen korak v tej 
smeri.

V tem položaju demokri- 
stjanski voditelji še vedno go
vorijo o nevarnosti komisar
skega režima v občinah. Ko
munisti ponovno razkrinkuje- 
mo to resno nevarnost za de
mokracijo, ki ni naperjena sa
mo proti eni stranki in ne 
samo proti levici, marveč pr i
ti deželi in volivcem. Istočasn-, 
pa' izjavljamo, da se ne boji
mo novih volitev, ne sprejema

mo grožnje s komisarjem in 
ne smatramo za alternativo na 
to grožnjo, katero koli upravo, 
katerega koli župana, sra
moten kompromis ali kapitu
lacijo. Razkrinkujemo poskus 
diskriminacij, 'ki se delajo 
proti nam. Take diskrimina
cije skrivajo dejansko strah, 
da bi prišle napredne delavske 
sile na upravo v ‘občini in ce
lo strah, da bi te sile samo 
kontrolirale upravo.

Z naše strani, kjer smo sku
pno s tovariši socialisti v ve
čini, smo ponudili široko mož
nost sodelovanja ljudem in 
silam vseh demokratičnih 
strank. Kjer nimamo večine 
in jo je treba sestaviti potom 
sporazumov, smo pripravljeni 
na široko politiko enotnosti in 
ne postavljamo prejudicev za 
našo partijo, ne zapiramo vrat 
demokratičnim elementom, ki 
pripadajo kateri koli strani 
politične uvrstitve. Hočemo pa 
vedeti, za kaj vodimo to poli
tiko, za kaj volimo župane in 
občinske odbore. Istočasno pa 
svarimo demokrate pred ne
varnostjo kompromisov in ka
pitulacije. Svarimo jih pred 
nevarnostjo, da bi popustili 
spričo izsiljevanja s komisa
rjem. Zato postavljamo kot po
goj skupno preučitev pro
grama, da bo ta odgovarjal 
zahtevam in potrebam ljud
stva. V upravah naj ne bo
do predstavniki «trostranske 
zveze», špekulanti, taki, ki ro
pajo. krajevne finance.

V nadaljevanju svojega po
ročila je tov. Pajetta nakazal 
važne naloge, ki čakajo partijo 
po volitvah. Volitve so potr
dile našo perspektivo, kar po
meni. da moramo še jasneje 
določiti našo politiko v tem 
trenutku, napraviti jo kon
kretno, upoštevati nasvete vo
livcev, da popravimo napake 
Voditi moramo borbo opozi
cije dan za dnem, povezati se 
je treba z delovanjem množic, 
ne smemo dopustiti, da bi jih 
upiravljali demokristjani, po- 
zabivši tako na volivce in ob
činske koristi. Da bomo lahko 
šli naprej, moramo imeti kon
kretno politiko, moramo do
bro upravljati. Naša sindikal
na aktivnost mora postati ved
no bolj učinkovita, zastopati 
moramo vsakodnevne interese 
delovnih ljudi.

Naloga komunistov je, da 
objasnijo perspektive. Naša 
in naloga socialistov bratsko 
združenih, z medsebojno avto
nomijo in pobudo je, da se ši
roko povežemo z vsemi, ki jih 
privlači pravilna perspektiva 
Usmeriti je treba na levo vse 
sile, ki se na eden ali drugi 
r.ačin, tudi plaho in zmedeno, 
usmerjajo na socialistične po
ložaje. Zato je potrebna širo
ka politika, brez sektaštva, o- 
trplosti, toda istočasno brez 
vsakega kompromisa in vsake
ga političnega zastoja z naše 
strani.

Za naš splošni program mo
ra veljati uresničitev ustave 
naše dežele. V tem okviru je 
treba pospešiti borbo v pri
hodnjih mesecih predvsem za 
pokrajinske ustanove, z v,so 
silo se je treba boriti za zah
teve delovnih ljudi, proti mo
nopolom, za uresničitev pro
grama CGIL, omejitev delov
nega urnika ob istih prejem
kih, za 69 odst. pridelka spolo
vinarjem, za splošno agrar
no reformo.

V s volem obširnem poročilu 
se je tov. Pajetta v zaključku 
dotaknil tudi borbe za mir, 
italijanske zunanje politike, 
mednarodnega sodelovanja, ra
zorožitve in prave evropske 
enotnosti.

Mi delujemo danes — je 
podčrtal govornik — v med
narodnem položaju, v trenut
ku življenja. delavskega giba
nja, ki čuti direktni vpliv ve
likega zgodovinskega dogodka, 
XX. kongresa KP SZ, velikega 
in važnega dogodka za med
narodno delavsko gibanje in 
usodo narodov. Po tem kon
gresu je postala pobuda socia
lističnega tabora živahnejša, 
ves socialistični svet se giloije 
v napredku, življenje utripa 
hitreje, uspehi zgledajo večji 
in odločilnejši. In mislimo, da 
je treba to povedati in razlo
žiti. vsemu italijanskemu de
lavskemu gibanju in naši par
tiji. Nekateri, ne mislim na na
še nasprotnike, marveč take, 
ti zgledaio demokrati, postav
ljajo problem, kot bi šlo za 
neko zborovanje in stvari, ki 
so iz njega, izšle, da je treba 
vse to samo gledati. Odgovo
riti moramo, da ni problem v 
tem, da bi samo gledali. Vi
dijo in pobirajo se že sadovi, 
vidi Se že rezultat drzne m 
pogumne akcije, vidi se že re
zultat nove zavesti sile in u-

NOVA LEŽIŠČA RUDNIN
ODKRITA V BOLGARIJI
V zadnjem času so odkrili v 

Bolgariji nova važna ležišča 
rudnin. Ludsk^t oblast posve
ča namreč veliko pozornost 
geološkim raziskovanjem rud
nin in surovin.

Pred septembrom 1944 je i- 
mela Bolgarija približno 890 
tisoč ton rezerve premoga. Po 
osvoboditvi so bila odkrita 
številna nova ležišča tako, da 
to je rezerva povečala v ve
liki meri. Tako ima premogov
nik ob reki Marici nekaj mi
lijard ton rezerve lignita, ki jo 
izkoriščajo z najmodernejšimi 
metodami kopanja na odprtem. 
V tej coni bodo zgradili tudi 
električno centralo in veliko 
tovarno umetnih gnojil.

V bližini Sofije so v zadnjih 
letih odkrili velike zaloge že
leznih rudnin, ki se računajo 
na približno 1150.000 milijonov 
ton. To je eno izmed največjih 
ležišč rudnin na Balkanu.

Razen tega so odkrili tudi 
važna ležišča bakra, cina, tita- 
nija, tungstena in drugih red
kih rudnin. S pomočjo sovjet
skih specialistov so bolgarski 
geologi odkrili dva važna pe
trolejska vrelca.

DVESTO NOVIH SOL V 
PRIHODNJIH PETIH LETIH 

V MOSKVI
V letih od 1951 do 1955 je 

bilo zgrajenih v Moskvi 147 
šolskih poslopij. V prihodnji 
petletki je predvidenih nadalj
njih 200 šolskih poslopij. Ze 
letos bo zgrajenih 55 novih 
šolskih stavb za nižje, tehni
čne in strokovne šole.

200 KM DOLG KANAL 
V UZBEKISTANU

Pred kratkim ,so končali 
gradnjo 200 km dolgega ka
nala, ki veže reki Zarevščan 
in Kaška-Darja. V bližini 
starinskega mesta Buhara je 
bij zgrajen velikanski vodni 
rezervoar. Na ta način bodo 
lahko povečali bombažne na

sade za 
tarov.

I.OČ.nadaljnjih 43.1
Prejšnj

KROŽNA CESTA OK^ih p ,: 
MOSKVE

Na pobu lo mestnega l

ie nastt 
’ Italiji. 

- . Ba bor 
gradijo sedaj novo krci ,lCe z vl 
sto okrog Moskve. Cel li 
dolga 198 km in široka 
trov.

SOCIALNI
SOVJETSKIH

tržai 
testank 

Izjasnit'
STROSlf1*. člani
SINOIK,

Sovjetski sindikati bo ;ar 
trošili letos v socialne j

avil «La 
^elichu. 
Irmelicl

približno 4 milijarde 1'lj^ kav 
Sindikati razpolagajo y 1 1
no z nad 19.900 kult | rvp 
krožki. 9.500 kinodvofe ‘ ,
17.000 knjižnicami. V ij*' U; 
gradnja kakih 800 posl' ; v’ to9 5 
bodo uporabljena za k»! o v°r 
in športne krožke dela* ura .( a e 
uradnikov. Tudi te sta' bj. p"1, 
last sindikatov. iinjg aiQ'

INSTITUT ZA SVET^al-liber; 
GOSPODARSTVO Bri bra

VileAkademija znanosti s° 
ustanovila institut za sv , Cl.'e pr 

ladjedki bogospodarstvo, K1 uu -j- - 
val moderno gospodar,. trenutl 
raznih deželah. Omeni*'‘!ran P<* 
stitut bo imel obenem s°jen
navezati čim širše stik4,2adnief 

raznih f“vi' daspodarstveniki
Objavljal bo tudi mese* j'!Stal de
vi jo «Svetovno gospodar? v*snkil 
ud U -I GH shr ah a 36‘ k
mednarodni odnosi». ^aP°ru,

---------------------------- 'Va br

Pisani syč4družt
zavesANALFABETIZEM V 

V LATINSKI AME^s konec 
Na konferenci minis11^' olajša 

javno vzgojo, ki je b’1 j ®r’Pove 
Limi, l!h stva:nje dni maja v umi, - 

Mora. generalni tajnik ( ovino 
nizacije ameriških drža' ^ Je bil 
zoril na nenormalnost j 0 pov 
vzgoje v Latinski Ameri’uj in pc 
stotek otrok, ki ne irioMj r*ie it 
secati šol je višji od dobe
odraslega nepismenega j '

to Nel
mraz

vatel va v mnogih dežel' 
finske Amerike.

Kot piše list «El Sigi' 
Cileju 500.000 otrok, k' 
sečajo šol in to zaradi ?, 
kanja šol in učnih rtoc 
otrok, ki začnejo ob1’ 
šole, morajo po 3-4 le1’ 
stili šolski pouk zara^ 
rialnih težkoč in samo

S Sle,
"ÌS,, *-i prri
Vvi inSi pov

«Bo Polo:

%Btod dv
toev ir 

iJtaiijo, 
Hvalci 

raZ 
>2aj sme; 

fašiz 
“Prijeli 
“libavi 

>enov, 
Segije;

•N »h*
0 naglic.

(Nadaljevanje na VI. strani) 1 Hidroelektrična centrala «Lenimi na Dnjepru (Ukraj'jj< s;pri

IZJAVA KP FRANCIJE 
o poročilu tov. Hruščeva

Glasilo Komunistične partije 
Francije «Humanité» je obja
vilo izjavo KPiF z zvezi s po
ročilom tov. Hruščeva. Izjava 
poudarja, da je poročilo o Sta
linovih napakah vzbudilo med 
člani francoske KP upraviče
no vznemirjenje. Nadalje izra
ža svoje zadovoljstvo nad tem, 
Ù5 so sovjetski voditelji, skup
no z vsemi komunisti sveta, 
odločno obsodili dejanja na
sprotna msrksizmu-leninizmu; 
obžaluje pa, da je Hruščevo 
poročilo bilo objavljeno v 
buržoaznem tisku še pretino 
so se z njim seznanili franco
ski komunisti.

Nadalje ugotavlja izjava, da 
dosedanja objasnila o Stalino
vih napakah, o njihovem iz
voru in o pogojih, pod kate
rimi je do teh napak prišlo, 
niso zadovoljiva. Zato je po
trebno, da se poglobi marksi
stična analiza. Napačno je bilo 
peti Stalinu dokler je bil še 
živ in mu pripisovati zasluge 
za uspehe v Sovjetski zvezi. 
S tem še ,je razvil kult oseb
nosti in to je imelo slab vpliv 
v mednarodnem delavskem 
gibanju. Danes pa ni pravilno 
pripisovati samo Stalinu vse,

Priznanje Chaplinu
Charlie Chaplin je bil imeno

van za častnega člana britanske 
filmske akademije. Ko je spre
jel imenovanje, je dejal, da bo 
posnel še nekaj filmov v Veli
ki Britaniji. Ne misli se pa 
vrniti v ZDA, od koder se je 
izselil zaradi nevzdržnih makar. 
tističnih metod.

kar je bilo negativnega v de
lovanju KP SZ.

Izjava se tako zaključuje:
Komunistična partija Fran

cije, zvesta načelom marksi- 
zma-leninizma, zavedajoč se 
odlične vloge sovjetskega ljud
stva, pionirja socializma, v te
sni solidarnosti s KP SZ, bo 
znala postavili v borbo vse 
svoje sile, da bo iz akcijske e 
notnosti delavskega razreda 
naredila živo stvarnost na na
daljnji poti k novi ljudski 
fronti, k socialistični Franciji

tistih, ki obiskujejo v 
diplomira.

Se bolj zanimiva pa ie 
ekvadorskega ministra ’ 
no vzgojo. Slednji ^ 
kratkim priznal, da i* 
katerih deželah Latini1* 
nke 88% nepismene«!9 
valstva.

f)
FOTOAPARAT NA r;
Neka japonska tvrd*. 

delala palico z mi®* 
fotoaparatom na k o ob
stoje pritisniti na P9 
se aparat sproži. Tod9 
je prepovedala proda!. 
šhe palice, ker se je 
več moških na klop69 
kih, na kavarniških te(,

-C^žnik

Vem •

<ide'
vanje

c5Vel
4U' 'N= 
'Ib If 1a,i pa
N Mn
:Vr::
tjVse J

'bljar
r semen

Vršr,err
■

1 seme

zabavalo s tem, da sto
perspektive 
rali noge 
žensk

skrivaj
bližini

ZA VSAKOGAR NEt
À

__________ _ '..

«Vsako slovo pri takem odhodu 
ostane človeku v resnici dolgo 

časa v spominu»
* * *

POMOTILA SE JE
Sodnik: «Gospa, vi ste " pa res 

pogumni, da ste ponoči zagra
biti vlomilca in ga 'niste izpusti

li več iz rok. Toda 
ga nekoliko preveč P [to 

Zaslišanka: «Kaj hOtto 
sodnik, mislila sem, jj<l 
vrnil moj mož iz gosti’

* * *

KAJ TAKEGA SE to, 
Prebrisan deček sr-et9^ 

kmeta, ki jezdi osla 
radovedno gledati. De j<> 
dovednost pa je kmet9 J 
lu razburila, zato ga J 
hruli:

«Kaj tako zijaš, 9,1 
n-kdar videl osla?» -|> 

«Osla že, toda dva 0A 
vrhu drugega, tega P9 j' 
še videl» — se odreže 
jo naglih nog odikuri- 

* * * SRAMOTA NI N-to, 
«Kako se moreš ve . 

strašno napiti?» se ,L 1 
Koza-čkova nad svolgi#1 
«Sramota je, da so sC ^ 
sosedje zbudili zaradi ^ 
si ga delal, ko si 56 
mov».

«Toda, dragica». 
spod Kozarček. «Stoto,, 
me, marveč za moja top, 
lja, ki' sta delala tak.0,11 !*
: 'e vlekla po stepn:C
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ODLOMEK IZ BROŠURE »FAŠIZEM V TRSTU“

?i čigauem nalogu je carmellch Macellai prue lašislične Quadre
43.001

1 Prejšnjem članku smo v 
Q>ih potezah povedali ka- 

-, ?e nastal fašizem ,v Trstu 
!v Italiji. V današnjem član- 

ega | Ba bomo seznanili naše 
kroalce z yi0g.0i ki so jo odi- 
Cj * tržaški veleindustrijci 

•oka nastanku fašizma. Za bolj- 
i0bjamitev povzemamo od- 

ROsrk članka, ki ga je svojčas 
4D1K «Lavoratore» o nekem 

""“elichu.
«nelich je bil nekaj časa 

, ,.,'k kavarne «Specchi» na
.* rkem trgu, kjer je bilo 

'kulti srvo v0 no shajališče l- 
u,nrr'1Ustidnih elementov, poz- 

’e Pii fašistov in sicer od 
taL ko so preselili svoj se- 

v dvorano «Dante», ki so 
jo dale na razpolago «As- 
Azioni Generali». Pozneje 

s ,“‘1 Carmelich, po rodu iz 
'inia, poznan kot goreč na- 

FET^Ml-liberalec, sprejet v služ- 
1TVC Pri bratih Cosultch. Pove
sti t ,j,e so mu bile upravne 
:a sv» iv'.’e pri Združenih jadran- 
>0 p ladjedelnicah. V določe- 
odaf i*1. trenutku je bil Carmelich 
nenje iran Pod obtožbo poneverb 
tem , °ien na štiri leta zapora, 
stiki,. zadnjega je vztrajal na 
nih v*' da je nedolžen in da 
nesel ®'!stal dejansko žrtev spletk 
odaf, . „

ti! 1936, ko je bil Carmelich 
ZaPoru. že star in precej 
aP. so ga premestili v od 
ek'Za bolnike kjer je pri- 

,. ,zj v družbo nekaterih komu- 
KC 'Ov. Nekega večera, tresoč 

toraza in bolezni, verjet- 
IZEj'. v zavesti, da se mu naglo 
ME konec, je čutil potrebo 
inist'|Sl olajša vest in tako je za- 
; bi* j ®ripovedovati nekaj zani- 
pi, ? m stvari. Povedal je vso 
ijnik 'k*0 v ino rodbine Cosulich, 
drž8'^*6 bil njen nagli vzpon 
nos* . 0 povezan

no z Giunto prve škvadre tr
žaških fašistov, ki so bile prve 
organizirane škvadre v Ita
liji. In jaz sam, da, prav jaz, 
pc njihovem izrecnem naroči
lu, jaz sem na sedežu Združe
nja industrijcev plačeval škva
dre in samega Giunto ter . za
dostil nasilne in preteče zah
teve Fortijev in Delle Grazie. 
Vsem se plačeval jaz, po na
ročilu Cosu ichev, tudi raču
ne agencije Stefani za «Popo- 
lo di Trieste.» tudi papir in 
električno strujo za tiskanje 
lista... In plačeval sem kokain 
za škvadriste, bencin za po
žiganje socialističnih krožkov. 
Vse sem plačeval... Vse, vse za 
račun Casulichev... tam... v so
bi na koncu nodnika na sede
žu Združenja industrijcev... 
tam sem vse plačeval...».

Članek iz katerega smo vze
li. gornji odlomek ne pove, če 
je Carmelich, po teh zadnjih 
besedah zopet prišel k zavesti.

Sicer pa je znano, da niso 
fašistom pomagali samo- Oo- 
suliehi. Pomagali so jim vsi: 
denarni zavodi, zavarovalnice, 
vsi industriici, špediterji, ve
lika trgovska podjetja. Dajali 
so jim denar in stavili na raz
polago svoja vozila, šoferje in

celo bencin za kriminalne po
žige.

-Kakšni elementi so sestavlja
li prve škvadre? Predvsem so 
bili. to «arditi», bivši oficirji 
in tudi oficirji v efektivni služ- 
bi, gotovo števi o študentov 
ter elementi, ki so prišli iz 
starih pokrajin iskat srečo v 
Trst. Med temi je bilo precej 
navadnih kriminalcev in ele
mentov pod policijskim nad
zorstvi m: Nekateri župani so 
se jih hoteli poceni iznebiti, 
zato so jih pošiljali v Trst, 
da bi si ustvarili novo živ
ljenje, da bi se «poboljšali». 
Vsi so bili uverjeni, da je nji
hova naloga braniti ali celo 
rešiti Italijo pred nevarnostjo 
«filoavstrijcev» . in «slavo-co- 
munistov». Pozneje, videč da 
se je lahko dobro živelo brez 
dela in da so Jriie dane vse 
možnosti nekaznovanih oseb
nih obračunavanj, so se škva- 
dram pridružili v precejšnjem 
številu tudi krajevni elemen
ti: delomrzneži, prenapeteži,
požeruhi in izkoriščevalci.

Za pojačanje teh izbranih 
kadrov je poveljnik D’Annun
zio pošiljal po potrebi še po
moč z Reke. Bili so to mladi 
oficirji, preoblečeni v civilu,

Delavska zbornica v ul. Madonnina v Trsiu po opustošenju, 
ki so ga izvršili fašisti

ki so se večkrat vrinili v po
vorke komunistov. V gumbnici 
so imeli rdeč nagelj, da so 
tako odvrnili vsako sumniče
nje.

Neki krajevni list, ki ga go
tovo ni bilo mogoče sumiti, da 
ie bil nacionalno hladen, je o 
teh elementih tako-le pisal:

«V Trstu je veliko število

ljudi, ki sploh ne dela, ljudi 
ki so plačani za pustolovske 
podvige in zato ne kažejo no
bene volje do dela. Trst je po
stal do neke mere odtočni ka
nal pustolovcev iz južnih po
krajin. V mestu je v izobilju 
zvodnikov in nešteto ljudi, ki 
so prišli sem, da onečaščaj o 
It a,Ti jo».

NAČRTI ZA IZKORIŠČANJE PODZEMELJSKE ENERGIJE

7000 metrov pod zemljo 
220 stopinj Celzija
Ko se je zemlja pred pribli- v poštev, ker bi potrebovali vod. stene, material pa bi s posebni- 

žno tremi milijardami let od-1 njoke s premerom nekaj metrov, mi stroji odvažali na površje, 
trgula od sonca, so ostale v na-' Tu bi torej morale neposredno V spalnicah bi bila temperatu- 
šem planetu zaprte, kot ostanki delali človeške roke. Toda tu' ra 25 stopinj, na delovnem me-

uu vezan z gospo dar
meli il in pomorskim razvojem
m°J !d l 6 itd' ,Nato >d dobesedno
ie-ga

pa je po- 
tudi nasled

ke
,‘chi gledali 

SigE^ijo
Id « ci propad. Tavali so 

l>i in

ležepo po]omu Avstrije so Co- 
s strahom in 

1dp-"‘JU istočasno na svoj

idi Ì,
ne

oprezni v takratni
m--t i, ltli povojne dobe, v stra- 
ob’oi ®re,d dvigajočim -se glasom 
leti- v,cev in zaskrbljeni za ti- 

irad* - talijo, ki se je uvrščala z 
mio ^ Sovalci v vojni. Obz-orje se 

Je razjasnilo in dobili so

OB OTVORITVI Vlil. MEDNARODNEGA TRŽAŠKEGA VELESUMA

Letos je prisotnih na velesejmu 23 držav in 1150 razslavljalcev
Nedeljska svečana otvoritev - Značilne izjave trža
škega župana - Kako so razporejene poedine razstave

’»V0" smer šele ko se je po- 
i«$ ; a fašizem. In fašizma so 

Prijeli z vso silo, kot so 
"jihovi predniki oprijeli 

.j^tenov, da ne bi izgubi’1 
jogijev lova in plena, 
lo med prvimi so z mrzli-

V nedeljo zjutraj je 'bil v , različnimi narodi, Trst je v 
prisotnosti civilnih in voja-1 tem pogledu ena izmed najbolj

občutljivih točk zaradi svojega 
geografskega, zgodovinskega 
in političnega položaja.

Spregovoril je nato tržaški 
župan. Nekatere njegove iz
jave so bile dokaj značilne in 
docela neobičajne za njegovo 
osebo. Tako je med drugim 
večkrat poudaril, da Trst ne 
more več čakati na obljublje
ne ukrepe za izboljšanje go
spodarskega stanja. Omenil je 
tudi problem deželne avtono
mije in še druge, ki zanimajo

sirih oblasti ter ministra za zu
nanjo trgovino Mattarella sve
čano otvorjen VIII. mednarod
ni tržaški velesejem. Na ot
voritvi so govorili predsednik 
velesejma inž. Šospisio, trža
ški župan Bartoli in minister 
Mattarella.

V svojem govoru, ki je bil 
vseskozi objektiven, je pred
sednik velesejma med drugim 
podčrtal vlogo našega mesta in 
Velesejma za gospodarsko spo
razumevanje med različnimi 
narodi; napore za premostitev

razstava mehanike, dočim so urejen v mičnem šotoru, so 
v paviljonu B razstavljene o- j razstavljeni avtomobili avstrij- 
preme za hotele, kuhinjske po- j skih in nemških tovarn. V pa- 
trebščine, predmeti iz stekla, viljonu Združenih jadranskih 
porcelana in kristala. V pavi- I ladjedelnic so razstavljeni raz- 
ljonu C, ki se nahaja tudi le- ni vzorci tipične ladjedelniške 
bos v podzemlju, so razstav- ; industrije, kot tudi vzorci pro-
ijeni najrazličnejši izdelki 
domačega in inozemskega o- 
brtništva. ki vzbujajo vsako 
leto veliko zanimanje in tudi 
povpraševanje. V paviljonu D 
najde obiskovalec najbolj mo
derne šivalne stroje in opre
me za. urade. V prvem nad
stropju tega paviljona so ko

Tržačane. V nekak odgovor lektivne razstave ZDA, Liba-
na“!ico organizirali skup- in ustvaritev ozračja miru med

lA NAŠE KMETE
Kako se borimo proti plevelu
rieVe] je veii;( škodljivec 

1^‘h njiv in posebno pa vr- 
t6 ■ Plevel škoduje, ker od- 
jSbje koristnim rastlinam 
;t.^ebna hranila. Oropa jih 
jo. a in svotlobe, da se za- 
O*6 in shujšajo. Nekateri 
v.,®!, ki ga imenu emo za-m,;s;
Hj^i iz telesa (predenica, o-

1^;-* rastlinam hranilne
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Veliko vsakoletno 

, im. mo že v tem, da v
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odstotkih še zmanj
pridelek. K t 

j61 Se prišteti otežkočeno o,b- 
*'* iai)°Vanje in stroške za

4i() pridelek. K temu mora-

uva
Stiyj6 E>levela. Plevel je hud

zati-

j,0ražnik, zato napoveduj- 
v- JhU boj vsepovsod in ob 

akem času!
U0plevel ne nastane sam na 
jAu- Največkrat je krivda 
Hti .8a kmeta» da je na
ve, ali Pa na vrtu mnogo ple-

tC |j ane plevel do žetve na po
jo‘‘ $v'_ga ne spravijo žanjci v 

da bi ga zažgali. 
s6tl(Vel potuje na skedenj, s 

v hlev in nato na 
s6-P' Mnogokrat pa se 

j "ena plevela 
ko

K>
m

s»

N*

i

Mnogokrat že ob setvi 
i;# Sami krivi, da se plevel 
^ Pase po polju, ker ne u- 

'Eljamo d ibrega in čiste-
i>0vSe-mena' Mn:,gokrat se Pri 
on r?riem pogledovanju ne 
ja ZL° stotine malih plevel- 

n semen.
I^fudi z gnojem prinesemo 
Jj Bremnogokrat ogromno 
r,s vik plevela na polje. Alko

tudi 
uničijoSiti

Iju K° ga použije živina, ker 
it, P potujejo skozi želodec 
spreva ne da bi izgubila 

j6 kaljivDSti. Kolikokrat 
it, ''ržemo smeti iz skednja 

jPlevel iz vrta na gnoj! 
ly^Sha plevelna semena pa 
lug. 0 Prinese na naše polje 
i* , vpter iz sosednih njiv in 
iti6j 'šnjih cestnih robov in

Veki*Peano borbo proti ple
tih, forej že vodimo, ko pa- 

0 naja ” na čistočo semena m 
Plevel iz vrta in

'l iz

lji so ohrani vlaga, plevel pa 
se uniči in se v jeseni po
koplje z globoke,šim ora
njem.

Pri uničevanju plevela u-
porcbljamo tudi 'brano, po
sebno tedaj ko hočemo rastli
ne z globokimi koreninami o- 
svoboditi plevela, ki se kore
nini tik ob površini na p. pri 
poljih z lucerno in pri trav
nikih kjer je poln-o mahu.

Pri večini v vrstah nasa
jenih rastlin se odstrani ple
vel s sekanjem. Ker se na ta 
način škodljivi plevel najte
meljiteje odstrani, naj bi se 
uporabljala vedno setev v 
vrstah. Ta nudi dvojno ko 
rist: s sekanjem se uniči ple
vel in tla so čista; poleg te
ga imajo koristne rastline 
najugodnejše pogoje za ra- 
ščo.

.Najtežje se da uničiti traj
ni pleve] kakor osat, slak, 
lapuh, pirika in drugi ker 
tiči pri tem koreninskem ple
velu prezimu oče brstje glav
nega debla gl b ko pod zem
ljo Lapuh in osat se izdere 
ta s posebnim nožem. Zoper 
piriko se boju emo s plugom 
in brano, s pomočjo sonca 
in mraza. Zemlja se plitvo 
po or, e in nato še brana in 
to takoj ali nekoliko pozne
je, toda le pri suhem vre
menu. Samo pekoče sonce 
z amore odtrgane koreninske 
živice zamoriti. Pri hudi 
vročini pustimo, da se te na 
tleh posuše; bolje je pa da 
jih skupaj pobranamo in od
stranimo. Ako postanejo tla 
po brananju zopet zelena, 
moramo zopet branati, da 
obrnemo nežno listje, ga po
krijemo z zemljo in ga na ta 
način zadušimo ali pa vsaj 
oslabimo v razvoju. Z več
kratnim brananjem in s tem 
združenim uničevanjem ko
reninske zalege polagoma 
rastlina opeša.

K naj.pogubnejšemu zaje
davskemu plevelu spadajo 
deteljna predenica, volčji

Bartoliju je minister M.aitta- 
rella zagotovil, da. v Rimu 
resno «preučujejo» probleme 
Trsta in zadevne ukrepe. V 
resnici ni minister, ki je Prl- 
šel iž Rima na otvoritev, po
vedal nič novega. Takih zago
tovil in izjav o preučevanju 
smo slišali že nešteto iz usi 
raznih ministrov in drugih vi
sokih predstavnikov.

Po otvoritveni svečanosti so 
si visoki gostje ogledali posa
mezne pavilione in razstave

Kar se tiče letošnjega vele
sejma na splošno, naj omeni
mo. da. je tokrat prisotnih 23 
držav, razslavljalcev pa je pri- 
bHžno 1150. Letos jih je ne
kaj man', ker vodstvo velesej
ma ni moglo ugoditi vsem in 
je rale dalo prednost večjim 
domačim in tujim industrijskim 
kompleksom. Tudi razpoložlji
vi prostor je letos obsežnejši 
in sicer za kakih 5000 kv m.

nona. Jordanije in Sirije.
Veču de! prostora v pritli

čju Palače narodo-v zavzemata 
kolektivni razstavi Jugoslavi
je in Avstrve, ki sta letos še 
bogate'ši na razstavljenih 
predmetih in kar se tiče Ju- 
gnslavi e tudi strojih in dru
gih industrijskih proizvodih. 
Poleg omenjenih razstav sta v 

I pritličju tudi informacijska ti
rada Madžarske in Zapadne 
Nemčiie. V prvem nadstropju 
je razstava najrazličnejših ku- 
hin 'skih predmetov, ki vzbu
jajo vedno naivečie zanimanje 
.gospodinj. V drugem nadstro
pju pa pridejo na svoj račun 
radioamater’!, fotoamaterji, fi
latelisti. itd.

Lepo je letos urejena tudi 
V. mednarodna razstava lesa, 
ki jo na’demo v paviljonu F, 
kjer prednjačita Jugoslavija in 
Avstri’a z najrazličnejšimi pol
izdelki in izdelki, od kuhinj- 

pa doRazstave so tako razporeje- . ske-ga pohištva, spalnic 
ne: I opreme za urade.

V • paviljonu A je splošna V posebnem paviljonu, ki je

izvodnje ladjedelnic iz Tržiča, 
delavnic mostov in žerjavov in 
iz Tovarne strojev pri Sv. An
dre u. -

Ob zunanji steni paviljona : 
A so razstavljeni razni -kme- j 
tijski stroji, traktorji, zračni i 
kompresorji in vrsta drugih j 
strojev. Na velesejmu so tudi 
letos prisotne s svojimi zad - ; 
njimi proizvodi razne tovarne 
motornih koles in skuterjev.

Precej pozornosti vzbuja le
tos na velesejmu «robot», ki 
g a, v reklamne s vrhe razkazu
jejo v standu «San Pellegri
no». «Robot» se avtomatično 
premika, o igovaria na razna 
vprašanja in se je izkazal tudi 
kot dober računar. Poleg te
ga sta novost za velesejem 
tudi dve novi avtomatični pri
pravi. Prva, ki so ji dali ime 
«Tautomagnetic» registrira vsa 
telefonska, naročila, tudi v od
sotnosti naročnika. Druga, i- 
menu e se «Mot.orcontrolosco- 
pe» pa je nedvomno še ve
čjega praktičnega p mena, ker 
avtomatično ugotavria skoro 
vsako napako pri avtomobil
skem motor'u. Za to delo 
sploh ni treba motorja raz
dreti.

Naj v zaključku omenimo 
še gastronomski park, ki je
tudi letos bogat na izbiri jedi 
in pijače ter je nedvomno bolj 
posrečeno urejen kot lani.

prvotne meglice, 
množine kalorij, ki 
ni bilo mogoče izkoristiti. Vse 
kaže pa, da se bo to zgodilo v 
bodočnosti, kajti preučevalcem 
je uspelo s posebnimi stroji pro. 
dreti 6.000 metrov v globino in : 
dognati, da je to resnica. Če bi j 
hoteli izkoristiti te velike pod- j 
zemeljske vire energi je, bi se. | 
veda ne zadostoval vodnjak, ki 
bi ga spodaj razširili.

Znanstveniki nameravajo iz. 
koristiti energetske vire, ki jih 
vsehujejo vroča podzemska mo. 
rja, kjer ostaja voda v tekočem 
stanju samo zaradi visokega pri
tiska. Znano je, da se tempera
tura pri vrtanju v globino red
no zviša za stopinjo pri vsakih 
12 metrih. To pomeni, da so 
skale v notranjosti zemlje zelo 
vroče in je zaradi njih vrela tu. 
di voda, katero te skale okle. 
pojo.

Francoski inženir George Clau
de, ki je doslej preučeval mož
nosti izkoriščanju vode do glo
bine 2000 metrov, je izračunat, 
da so rezerve razpoložljivih ka
lorij dvanajstkrat večje kot ves 
premog, kar ga je pod površino 
današnje Francije. Ge bi vrtali 
7000 metrov globoke vodnjake, 
bi znašala vrednost kalorij že 
200 krat več. To so velikanske 
številke, zalo je razumljivo, da 
se je znanstveni svet začel res
no zanimati zn nove energetske 
vire.

Za izkoriščanje bi prišla v po
štev dva različna sistema. Okoli 
2000 metrov globok vodnjak bi 
(lajal zelo toplo vodo okrog 
70 stopinj ki bi tekla v po
seben stolp z električno centra
lo. Iz 7000 metrov globokega 
vodnjaka bi dobili vodne pare 
segrete na 220 stopinj Celzija, te 
pa bi že uporabljali za pogon 
nerodnih parnih turbin v elek
tričnih centralah.

Jeklene cevi, kakršne zdaj že 
uporabljajo na naftnih poljih, 
bi pri takem delu ne prišle več

velikanske | nastaja vprašanje, kako bi de. 1 
jih doslej ; lali ljudje pri temperaturi 200 

stopinj Celzija? Znanstveniki j 
memjo, da bi uporabljali nekak
šne potapljaške zvonove s 
trojno steno (zunaj bi bilo je- j 
klo, znotraj aluminij, vmes pa 
izolator). Tak zvon bi imel tro. 
je n-dstropij, hladili pa bi ga 
s tekočim zrakom. F gornjem 
nadstropju bi bile spalnice, a- 
paratine, ambulanta, telefon, v 
srednjem pa razni stroji, med 
njimi električni transformator, 
regulatorji, kompresorji, rezerv
no orodje in napeljava. V spod. 
njem delu tega zvona bi bilo 
piavo delovno torišče. Tam bi 
delavci v posebnih oblekah in 
opremljeni s hladilnimi napra
vami ob močni luči žarometov 
vrtali v skalovje. V luknje bi 
polagali dinamit, ki bi ruzbijal

stu pa znatno višja; vendar bi 
ljudi varovale zaščitne obleke.

Ge bi izkopali vodnjak v dol
žino 2000 metrov in izčrpali vo 
do, ki je bila trenutno v njem, 
bi ga zalila topla voda iz okoli
ce in bi zaradi globinskega pri
tiska brizgala 30 metrov nad 
zemeljsko površino. Iz globine 
7000 metrov pa bi že bruhal 
pravi gejzir 600 metrov visoko.

Francoski inženir Rougeron 
pravi, da bi se zelo povečale 
možnosti izkoriščanja teh glo
binskih voda, če bi n. pr. v glo
bini 3500 metrov eksplodirala 
vodikova bomba, ki bi ustvari
la velikanski naravni podzemelj, 
ski grelec $ premerom 360 me
trov; tega pa bi izkoriščali po
dobno kol paro iz globine 7.000 
metrov.

HULTURne
luesTii

CELO PERTOT
RAZSTAVLJA NA DUNAJU 

Na brezi liski rojak Čelo Per- 
tot je razstavil svoja umetni
ška dela v «Oesterreiehisches 
Museum fiir Angewandte Kunst» 
na Dunaju. Za razstavo je od- 
bral skupno 9 del. Kot je bral
cem gotovo znano, je naš mladi 
umetnik doslej priredil vrsto 
povsem uspelih umetniških raz
stav. Leta 1954 je imel kar dve 
razstavi v Stockholmu, lani je 
razstavljal dvakrat v Rimu, za
tem v Turinu, Padovi in v Ljub
ljani, letos pa v Beogradu in Za
grebu.

ŽIVAHNA DEJAVNOST 
BOLGARSKE 

KINEMATOGRAFIJE 
Bolgarska režiserja Hristo 

Botev in Nikola Wazanov sne
mata film «Apostol miru», po
svečen življenju in delu Vasi
lija Levskega. Sedaj namerava
jo začeti v koprodukciji s sov
jetsko filmsko produkcijo sne
manje filma o življenju Dimi
trova.

* * *

Ves egiptovski tisk ie prote
stiral ob predvajanju ameriške
ga filma «Dežela faraonov». 
Tisk pravi, da film ponareja 
resnično zgodovino Egipta.

Pevski zbor «Vesna» iz Križa nod vodstvom Fr. Žerjala je znan ne le na Tržaškem in 
Goriškem, temveč celo v raznih mestih Italije, kjer je tudi nastopal in ponesel našim so.

se do m lepo slovensko pesem

Z REDNEGA OBČNEGA ZBORA NAŠEGA PROSVETNEGA DRUŠTVA V KRIŽU

Prosvetno društvo «Vesna» je za enotnost
Prejšnjo soboto je imelo prosu, 

dr. Vesna v novem Ljudskem do
mo v Križu svoj ti. redni občni 
zbor. ki je izpričal bogato delo
vanje vseh d. uštvenih odsekov. 
Obenem, je prišla do izraza volja 
članstva, da bi v znamenju nar 
pretine miselnosti bila čim.p.rej 
vzpostavljena enotnost slovenske 
ljudske prosvete. Občni zbor je 
otvoril dosedanji predsednik Ju
sto Košuta, ki je pozdravil navzo
če tudi v imenu SHLF, pohvalil 
zgledno delovanje vaščanov ter 
nakazal smernice bodočemu pro
svetnemu delu, ki bo vselej tudi 
narodnoobrambno delo v borbi 
za p a-vice, ki nam jih daje poleg 
ustave in listine demokratičnih 
svoboščin tudi posebni statut lon
donskega dogovora. Naloge dru
štva in novega odbora bodo tudi 
v prizadevanju za zopetno spo
jitev obeh kriških društev. Oba 
prosvetna domova v Križu — je 
dejal — naj ne bosta v spotiko,

marveč naj spajata in poivljata 
napredno ljudsko prosveto, ki 
bodi v vseh ozirih okoliškim dru
štvom za zgled.

Nato je Viktor Bogateč podal 
poročilo ter iznesel zanimive šte
vilke društvenega delovanja. Med. 
drugim je povedal, da so vse 
skupine ves las deiovale kljub 
pomanjkanju prostorov preden jc 
bil dograjen novi Ljudski dom. 
Za to naj velja zahvala obenem 
tudi tistim, ki so nudili prostore 
za pevske in godbene vaje tpri 
Bibčevih in v gostilni Sedmak), 
za dramatiko (v Partizanski zve
zi, pri Cotiču in Pečeretovih), za 
seje (v Partizanski zvezi in na 
domovih odbornikov). Izredno 
delovanje je pokazal pevski zbor 
pod vodstvom Frančka Zerjdia. 
Nastopil je po zadnjem obthem 
zboru v sledečih krajih: 25 krat 
v Križu, 4 krat na Proseku, 3 
krat na Kontovelu, 8 krat v Na
brežini; 2 krat v Doberdobu, 4

krat na Opčinah, po enkrat na 
Konkonelu, Greti, Skoljetu, v Mi
ljah, Borštu, Boljuncu, Skedenju, 
p l Sv. Barbari, v gledališču Fe
nice v T. stu. Ljudskem domu v 
ul Madonnina, Bazovici, Gabrov
cu, Barkovljah, 3 krat pri Sv. 1- 
vanu v dvorani Škamperle, en
krat v novi dvorani Stadiona L 
maj. C krat v Kinu ob morju, 
večkrat na radiu Trst A in po 
enkrat celo v Milanu in Neaplju 
ter povsod žel zasluženo prizna
nje.

Godbeni odsek, je po vodstvom 
Gina Sulčiča in zdaj Maria Bo
gatea, ki vadi tudi mali orkester 
in harmonikarje nastopil v Kri
žu p-i kulturnih in drugih pri
reditvah 28 krat, na gostovanjih 
in pri manifestacijah drugih or
ganizacij 16 krat.

Dramski skupini, mladinska in 
odraslih, za kateri odgovarja Lu
cijan Terčon (ki se je te dni prt 
delu tetko ponesrečil ter so mu

b ,b, itd. Najbolj učinkovito 
N L17: ske<inja ne spadajo : sre<istvo je t:i, da se zažge 
*Htyu0j\ ki se mogoče že za:ejavec skupno z njegovim 
^es,,: izpelie< marveč na. gostiteljem. Mesto kjer se je

jer gnoj, na kompost, 
prepere.

- -
Scasoma

Icij.J dinogem plevelu so do- 
vijo a semena še pred žet- 

“Učnega sadu in so se 
,1'®sla po njivi. Ta pie- 
ank’o uničimo z plitvim 

f>ir,ejern 2,5 do 3,5 cm gl» 
iet!e' ker seme plevela po
to- Ze v poznem poletju. 

a način ubijemo dve 
enim udarcem; žem-

pojavil tak plevel se po ža
nje vsaj še meter stran čez 
okuženo mesto. Nato se po
krije to mesto s slamo ki 
se večkrat polije s petrole
jem, in se slama zažge. V 
zadnjih časih pa se borimo 
zoper nekatere vrste pleve
la tudi s kemičnimi sred
stvi, ki uničujejo razne škod- 
Vive rastline medtem ko ne 
škodujejo žitaricam.

Njegova nova znanka, ki ji bomo odslej re
kli Emilija, ga je popeljala skozi temno in
vlažno čiimnatico v precej veliko, a nizko za
nemarjeno sobo z velikansko omaro ob zadnji 
steni, z divanom iz povoščenega platna, z olu- i 
svenimi portreti dveh arhierjev v meniških po- j 
k rival ih in nekega Turka s turbanom nad vrati I 
in med oknoma, s škatli mi in košarami po I 
kotih, z raznovrstnimi stoli in krivonogo igral- 
no mizieo, na kateri je ležala moška čepica j 
zraven na pol praznega kozarca kvasa. Za ;
Kazinom Vasiljevičem je stopila v sobo tudi { 
Jarka v rdeči obleki, ki jo je bil opazil pri , 

vratcih in zdaj sprevidel, da je zelo neple- j
menita Judinja čmerikrvih prašičjih očesc in ; 
s sivimi brčicami na zabuhli zgornji ustnici, j 
Emilija je Kuzmo Vasiljeviču pokazala nanjo j 
in spregovorila:

«Tole je pa moja tetica, madam Fritzsche».
Kuzma Vasiljevič se je nekolikanj začudil, 

a je imel za svojo dolžnost, da sc predstavi. 
Madam Fritzsche ga je pogledala izpod čela, 
a mu ni nič odgovorila, temveč vprašala svojo 
nečakinjo po rusko, h bi nemara rada čaja. 
«Ah. da. čaja!» je poprijela Emilija. «Ali 
ne. gospod častnik, da boste pili čaj? Da, 
lantuška, dajte čaja !... Toda kaj pa stojite, 
gospod č stnik? Sedite! Ali. kako se daste 
prosili ! Dovolite, da odložim ruto».

Medtem ko je Emilija govorila, je ves čas 
obračala glavo sem ter tja in zmigovala z 
Tamicami ; tako se vedejo ptički, kadar sedijo 
na visoki goli vejici in jih od vseh strani 
obseva, sonce.

Kuzma. Vasiljevič se je usedel na stol in 
vlil svoji drži primerno dostojanstvenost, in 
sicer se je naslonil na bodalce, uprl oči v tla 
in napeljal pogovor na tatvino. Toda Emilija 
mu je nemudoma segla v besedo.

«Nič se ne vznemirjajte, saj ni nič ; tetka 
mi je ravnokar nnvedala. da je glavne stvari 
že našla. (Madam Fritzsche si je zamomljala 
nekaj pod nos in odšla iz sobe). In sploh ni 
bilo treba hoditi na Polizei : toda sploh nisem 
mogla strpeti, ker sem tako... Ali razumete 
nemški?... tako hitra, immer so raschi Toda 
zdaj ne mislim nič več na to... aber aneli 
gar nioht! »

Kuzma Vasiljevič je pogledal Emilijo. Re
snično. njen obraz je bil že kar se da brez
skrben. Vse na njem se je smehljalo, na tem

I- S. TURGENJEV

Povest poročnika Jergunovag
cecine m obrazku : s skoraj belimi vejicami
obrobljene oči, lica, brada, jamica na bradi 
in še celo konček zafrknjenega nosu. Stopila 
je k majhnemu ogledalu zraven omare, pri 
tem popevala skozi zobe in pripirala oči in 
si začela popravljati lase. Kuzma Vasiljevič 
je uprto op zoval njene kretnje... Bila mu je 
zelo všeč.

8
«Oprostite mi.» je spet rekla in se rahlo za

sukala pred ogledalom, «da sem vas tako... 
pripeljala k sebi. Mogoče vam ni ljubo?»

«Oh, lepo v. s prosim ! »
«Saj sem vam že rekla : tako sem hitra. 

Najprej napravim, potem pomislim. Včasih pa 
niti ne pomislim... Kako se pišete, gospod 
častnik? Ali smem vprašati»? je dodala, sto
pila k njemu in prekrižala roke.

«Jaz sem Kuzma Vasiljevič Jergunov».
«J ergu... Oh, to ime ni lepo ! To se pravi, 

7?me je težko, jaz vam bom rekla gospod 
Florestan. Pri n s v Rigi je bil neki gospod 
Florestan. V trgovini je prodajal izvrsten gro- 
denard in bil je čeden dečko. Nič slabši od 
vas Teda kako ste vi široki v ramenih ! Pravi 
ruski korenjak. Rada imam Ruse... sama sem 
Rusinj: ... moj očka je bil častnik. Roke imam 
pa bolj he!e kakor vi!» Dvignila si jih je 
nad glavo, nekajkrat pomahala z njimi po 
zraku, da hi se kri odtekla iz njih. in jih 
mahoma spustila. «Vidite? Um iv m si jih z 
■rr^kim milem... 7. dišečim... Poduhajte... A! 
Nikar jih ne poljubljajte... Saj nisem zato... 
Kje ste pa v službi?»

«Služim pri devetnajsti črnomorski posadki, 
pri mornarici».

«A! Mornar ste ! Kaj pa. ali imate veliko 
plačo?»

«Ne... ne posebno, gospodična».
«Gotovo ste zelo hrabri. To vam Človek ta

koj z oči bere. Kako imate goste obrvi ! Pra
vilo. da si jih je treba zvečer z lojem nama

zati, da bolje rasteje. Zakaj pa nimate brk?»
«Niso dovoljene za uniformo».
«Ah! To ni prav ! Zakaj pa imate meč?»
«To je bodalo; bodalo, tako rekoč pritikli

na pomorščakov.»
«Aha ! Bodalo ! Kaj, je ostro? Ali smem po

gledati?» S težavo, grizoč si v ustnice in pri 
pirajoč oči, je privlekla rezilo iz nožnice in 
si ga ponesla k nosu. «Joj, kako je topo ! Zdaj 
vas torej lahko pri priči ubijem.»

Zamahnila je proti Kuzrnu Vasiljeviču. Nare- 
dii se je, kakor da se je prestrašil in se za
smejal. Tudi ona se je zasmejala.

«Ilir habt Pardon, prizaneseno vam je,» je 
rekla in se veličastno vzravnala. «Nate, vzemi
te svoje orožje ! Koliko pa vam je let?» je ma
homa vprašala.

« Petindvajset.»
«Meni pa devetnajst! Kako je to smešno ! 

A h ! »
In Emilija je prasnila v tako zveneč smeh, 

da se je celo malce nagnila navznak. Kuzma 
Vasiljevič se ni dvignil s stola in je še bolj 
strmo kakor prej gledal njen rožnati obraz, 
trepetajoč od smeha, in čedalje bolj in bolj 
mu je bila všeč.

Emilija je na lepem utihnila in popevajoč 
skozi zobe tako navado je imela — spet 
^topila k ogledalu.

«Ali znate peti. gospod Florestan?»
«Sploh ne, gospodična. Nisem vajen, go

spodična.»
«Pa igrate na kitaro? Tudi ne? Jaz pa znam. 

Imam kitaro z bisernico, samo strune so po
trgane. Morala jih bom kupiti. Ali mi boste 
dali denarja, gospod častnik? Zapela vam bom 
prelepo nemško romanco.» Zavzdihnila je in 
zaprla oči. « Joj, tako lepo ! Plesati pa znate? 
Tudi to ne? Unmoglich! Naučila vas bom. 
* ekosezo in kozaški valček. Tra-la-la, tra-la-la, 
Ira-la-la...» Emilija je nekajkrat poskočila.

«Poglejte, kakšne čeveljčke imam ! ‘VarŠavke’. 
O! To se bova zavrtela, gospod Florestan ! Ka
ko pa boste vi meni rekli?»

Kuzma Vasiljevič je pokazal zobe in zardel 
do ušes.

«Rekel vam bom: prelepa Emilija !»
«Ne! Ne! Reči mi morate : Mein Schatzen, 

mein Zuckerpuppchen! Ponovite za menoj.»
« V svoje na j večje veselje, toda bojim se, 

da mi bo to delalo težave...»
«Nič ne de, nič ne de. Recite : M<?in...»
Me... in...»
«Zucker...»
«Cuk... ker...»
«Piippchen ! Piippchen ! Piippchen!»
«Pju... Pju... Tega ne morem, gospodična. 

Nekam čudno se mi pokaži.»
«Ne! Mor te... Morate ! Pa veste, kaj to po

meni? To jv za gospodične najprijetnejša nem- 
:ka beseda. Pozneje vam jo bom razložila. 
Glejte, zdajle pa nama je tetka prinesla samo
var. Izvrstno ! Sijajno ! Tetka, jaz bom pila 
čaj s smetano... Ali je kaj smetane?»

«So sehweige doch ! » je odgovorila tetka.
9.

Kuzma Vasiljevič je presedel pri madam 
Fritzsche do polnoči. Odkar je prišel v Ni
kolajev še ni doživel tako prijetnega večera. 
Res je, večkr t mu je prišlo na misel, da hi 
se častniku ali plemiču pravzaprav ne spodo
bilo. da hi se seznanjal z osebami, kakršna je 
tale riška rojakinja in njena «tantuška», a 
Emilija je bila tako čedna, tako zabavno je 
čebljala, tako ljubeče ga pogledovala, da je 
zamahnil z roko nad svojim rodom in pokli
cem in sklenil, da si bo to pot to privoščil 
«v svoj užitek». Ena sam • stvar ga je zmedla 
in napravila nanj nič kaj prijeten vtis. Ko so 
se Emilija, madam Fritzsche in on najbolj 
razvneto pogovarjali, so se vr:;ta iz prednje 
sobe majčkeno malo odprla in moška roka v 
temnem zavihu s tremi drohčkanimi srebrni
ni ? gumbki <*e je počasi stegnila noter in na
rahlo položila na stol pri vratih precejšen 
«večeni. Obe d mi sta nemudoma planili k 
atolli in začeli pregledovati prineseno. «Pa 
saj to niso prave žlice ! » je vzkliknila Emilija, 
a teta jo je sunila s komolcem in odnesla sve
ženj. ne da bi bila zavezala konce. Kuzmu 
Vasiljeviču se je zazdelo, k kor da je eden 
izmed njih popacan z nečim rdečim, kakor 
s krvjo;.

(Nadaljevanje siedi)

bili z občnega zbora poslani po
zdravi in voščila za skorajšnje 
okrevanje ), sta v režiji Košutovih 
nastopili z večjimi igrami in si
cer: z Goljevim «Jurčkom» v
Križu dvakrat, po enkrat na Op
činah, v Bozovici, na Kontoveiu 
in v Avditoriju v Trstu z Gul- 
merovo «V nižavi» po enkrat v 
Križu, na Opčinah, v Nabrežini, 
na Kontovelu in dvakrat v Av
ditoriju v Trstu; s Kovalevske 
aNiktta ruski junak» po enkrat 
v Križu, na Opčinah, v Nabre
žini in na Kontovelu. Razen teh 
so bili nastopi tudi z manjšimi 1- 
gram-L, Prešernove proslave, pro
slave 8. marca, predavanja ud. 
Skupno je bilo 23 večjih in 8 
manjših prosvetnih prireditev z 
recitacijami, baleti, godbo in pe
tjem.

Tudi športni odsek Vesne je 
bil agilen. Saj je njegovo ime 
znano daleč na okoli ter zavze
ma na naši športni lestvici eno 
častnih mest.

Članstvo stalno narašča: leta 
1951 je bilo 220 članov, 1952 - 225, 
1953 - 244, 1954 - 246, 1955 - 249 in 
letos jih je že 314. Od zadnjega 
občnega zbora je bilo 59 odboro- 
vih sej.

Društvo je vselej nudilo pod
poro skupnemu roditeljskemu 
svetu, bodisi glede akcij za šol
ske prostore in učila, bodisi gle
de vpisovanja otrok v slovenske 
šole.

Poleg tega se je tudi tajnik v 
svojem poročilu zavzel za enot
nost prosvetnega delovanja.

Blagajniško poročilo je pod<Tt 
Mario Bogateč ter omenil, da je 
bil ves čisti dobiček izročen za 
zidavo novega Ljudskega doma.

Razvila se je diskusija v katero 
so posegli med drugimi tudi to
variši Laharnar, Fr. Žerjal, Di 
Lenar do, Alojz Sedmak in 
Žarko Bogateč. Vsi brez izjeme 
so se poleg drugega izjavili za 
zbližanje in spojitev obeh pro
svetnih društev.

Ivan Košuta je nato v imenu 
nadzorstva predlagal razrešnico 
ter poudaril potrebo ustanovitve 
čitalnice v novem ljudskem di
mu, kar bo nedvomno pospešilo 
čttanje slovenskih knjig.

V novi odbor so bili izvoljeni: 
Viktor Bogateč predsednik, An
gel Tence pO‘dpredsednik, Drago 
Sedmak tajnik, Gabrijela Sea- 
mak drugi tajnik, Emil Sedmak 

1 blagajnik, Ivan Tretjak gospo
dar, Bruna Sobain in Gaby Sed
mak knjižničarki, Lucijan Terčon 
in Mario Sedmak za dramatiko, 
Frančko Žerjal petje, Josip Sea- 
mak in Mario Bogateč za godbe
ni odsek, Angel Tence za šport, 
Ivan Košuta in Žarko Bogateč 
nadzornika.

Ob zaključku se je novi pred
sednik zahvalil ter obljubil, da 
bo novoizvoljeni odbor storil vse 
za ojačenje slovenske napredne 
ljudske prosvete in za enotnost v 
Križu in drugod.

— sto
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Zvest tovariš

V krogu naših zvestih raznašal• 
cev imamo tudi tov. Ivana Kan- 
te j a iz Samatorce, ki vsak te
den redno in s čutom požrtvo
valnosti raznaša «Delo» v vasi 
Povprečno odda naš zvesti to
variš v tej mali vasici vsak me
sec od 60 do 85 izvodov našega 
lista, kar je že visoko število, 
če upoštevamo koliko hiš ima 
Samatorca. Čeprav ima tov Kan. 
te 76 let, opravlja to delo ve
stno, točno in požrtvovalno že
pet let. Ob priliki ko je moral 
začasno zaradi bolezni opustiti 
raznašanje «Dela», si štejemo v 
dolžnost, da se tov. Kanteju 
prav iskreno zahvaljujemo za 
ves njegov trud in požrtvoval
nost ter mu obenem iz vsega 
srca želimo skorajšnjega okreva, 
vanju.

iti:§f§lf§i
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ODGOVOR DELAVCEV NA GROŽNJE RAVNATELJSTVA Z REPRESALIJAMI

Agitacija v ORDA se je
v tem tednu še zaostrila

Krajše dnevne stavke • Delavci lesne stroke ukinili 
nadurno delo - Prvo zasedanje za tisk in propagando

Čestitke tov. Rojcu
V sredo je star antifašist in 

borec za delavske pravice, to
variš Peter Rojc iz Nabrežine 
slavil 83. obletnico svojega 
rojstva. Ob tej lepi obletnici 
mu. sekcija Komunistične par
tije v Nabrežini izreka svoje 
iskrene čestitke z željo, da bi 
še dolgo let živel v zdravju in 
zadovoljstvu ter dočakal kon
čno zmago delavskega razre
da. Tudi uredniški kolektiv 
«Dela» kliče svojemu zveste
mu bralcu: na mnoga srečna 
leta!

V tem tednu se je agitacija 
kovinarjev ORDA še zaostrila. 
V ponedeljek so kovinarji za
pustili delo ob 16. uri, kot je 
bilo prej dogovorjeno med o- 
bema sindikalnima organiza
cijama. Delavci so Se izjavili 
za zaostritev borbe v tej obli
ki, ki naj traja dokler ne bo 
ravnateljstvo odstopilo od svo. 
jega trmoglavega stališča.

V torek pa so delavci zapu
stili delo že ob 14.30 ker je 
ravnateljstvo s posebno okrož
nico zagrozilo vsem, ki bodo 
stavkali, da jim bo vpisalo v 
njihov osebni list opomin. V 
odgovor na grožnjo z represa
lijami so delavci kompaktno 
odgovorili z novo zaostritvi
jo agitacije.

V zvezi z izsiljevanjem rav
nateljstva je koordinacijski od

bor notranjih komisij FIOM teljstva tembolj obsodbe vre- 
Delavsko zbornico dna. Namesto, da bi pristaloskupno z 

sklenil, da zaostri borbo, pro
glasi za sredo od 15. ure dalje 
novo stavko; oproščeni so sa
mo delavci, ki delajo v izme
nah. Domenjeno je bilo tudi, 
da se začasno odloži stavka 
turmstov, ki je bila napoveda
na za sredo.

Na podlagi omenjenih skle
pov so kovinarji v sredo pre
kinili delo ob 15.30 uri. Oba 
sindikata sta sporazumno skle
nila, da bosta dajala sproti na
vodila za vsakodnevno agita
cijo.

Nedvomno je, da bo zaradi 
agitacije trpela proizvodnja la
djedelnic, posebno v sedanjem 
času, ko gotovo ne primanj
kuje naročil in dela. Prav za
radi tega je trmoglavost ravna-

Povišane tarife 
openskega tramvaja
Ta teden so ponovno povi

šali cene vožnjam na open
skem tramvaju. Navadna voz
na karta za celo progo stane 
sedaj ob delavnikih 70, ob ne-

NOV VAL STANOVANJSKIH SODNIH IZGONOV

V enem dnevu
20 oseb brez strehe

na pogajanja in sprejelo zah
teve kovinarjev, skuša rešiti 
vprašanje z metodami repre
salije in grožnje.

Delavci pa so tudi v zad
njih dneh pokazali, da jih ta
ke metode ne bodo uklonile. 
Pokazali so svojo odločnost in 
nikakor ne mislijo odstopiti od 
svoje borbe in zahtev.

Kar se tiče zahtev, ki so za- 
popadene v 6 točkah listine 
FIOM, je ravnateljstvo GRDA 
sporočilo, da je bila zadeva 
predana Zvezi industrijcev.

Vsi nameščenci podjetja «I- 
stituto Farmac ^terapico Trie
stino» so v četrtek stavkali od 
18 do polnoči. Stavka je bila 
napovedana v znak protesta, 
ker namerava podjetje odpu
stiti približno 60 nameščečn- 
cev. Podjetje ima namreč v 
načrtu prodajo trgovinskega 
oddelka.

ne morejo kar tako enostavno 
mimo.

Dr. Sosič in nato neki Flego 
sta bila aretirana, ko je bil za 
kvestorja v Trstu znani Marza, 
no, ki ga je vladno časopisje 
kaj rado nazivalo «.dinamični 
kvestor», In res, Marzano se je 
že v začetku začel odlikovati s 
svojo «dinamiko»; raznih pri
merov ne nameravamo naštevati. 
Menda je že dovolj primer dr. 
Sosiča, ki je moral presedeti 
dolgih in mučnih 16 mesecev v 
Coroneju. in šele na sodišču se 
je izkazalo, da je popolnoma 
nedolžen. Nekaj sličnega se je 
pripetilo svojčas v Livornu in

__ i -7___ * 7-« ertt lene

deljah In praznikih pa 80 lir, 
nočna voznina stane ob delav
nikih 110, ob prazničnih dneh 
pa 130 lir. Razen tega morajo 
potniki plačevati od določenih 
prazničnih dneh še prispevek 
za zimski sklad in sicer po 10 
lir na osebo. Tudi cene me
sečnih abonmajev vseh vrst 
so povišali sorazmerno z na
vadnimi vožnjami. Zaradi te
ga so potniki, zlasti pa tisti, 
ki se dnevno, in tudi večkrat 
dnevno, poslužujejo openskega 
tramvaja, povsem upravičeno 
pritožujejo.

Kakšen je razlog, ki je dove
del direkcijo tramvaja, da je 
povišala cene vožnjam, nam 
doslej še ni znano. Morda bo 
direkcija opravičevala ta kri
vičen sklep z izgovorom, da 
je tramvaj pasiven. Mi bi kaj 
takega ne mogli verjeti. 
Tramvaj je ob vseh urah ob 
delavnikih in nedeljah, čez dan 
in ponoči, prenatrpan potni
kov. Po drugi strani niso v 
novejšem času sprejeli novih 
nameščencem niti niso povi- 
nameščencev v službo. Obstoje
čim nameščencem niti niso po
višali plač. Da bi tramvajske 
vozove obnovili in modernizi
rali - za kar je že skrajni čas - 
tudi ni nobenega znaka. Kak
šen je torej razlog, ki je do
vedel do povišanja voznih ta
rif, če se težnja po poveča
nju profitov?

Na vsak način je sklep o 
povišanju tarif krivičen, zato 
odločno protestiramo proti nje
mu in zahtevamo, da se ga 
razveljavi!

Z junijem se je začel prav
cati val stanovanjskih sodnih 
izgonov. Poleg številnih izgo
nov, ki so se vrstili v tem me
secu in velikega števila, ki so 
že na vrsti, imamo v tem te
dnu dokaj žalosten rekord. V 
enem samem dnevu, to je v 
torek je bilo vrženih na cesto 
kar 6 družin, 20 oseb. Med te
mi so nedorasli otroci, starčki, 
bolehni itd. Prišli so ob sta
novanje. ki so ga v večini pri
merov morali drago plačevati, 
na podlagi sodnega odloka. 
Toda nobena oblast se ni po
brigala, da bi jim preskrbela 
vsaj začasno zatočišče.

Takšno je danes stanje v 
Trstu. To stanje je povzročil 
odlok vladnega komisarja št. 
159-1955, ki daje dejansko vse 
možnosti hišnim lastnikom, da 
lahko dosežejo sodni izgon v 
teku par tednov. Stanovanje 
nato lahko oddajo novemu 
najemniku, ki mora plačati, 
kot prvo visoko vsoto, da pri
de do stanovanja, nato pa še 
visoko mesečno najemnino. 
Takih primerov ogabne špe
kulacije je danes v Trstu ne
šteto. Oblast pa se ne pobriga, 
da bi jih preprečila.

Združenje za pravico do sta
novanja se je že večkrat obr
nilo do vladnega komisarja in 
mu predočilo realno stanje. 
Toda do sedaj ni našlo potreb 
nega razumevanja. Zato so se 
prizadeti odločili, da pošljejo 
v Rim posebno delegacijo, ki 
bo intervenirala pri predsed
niku ministrskega sveta.

Spričo vedno večje stano
vanjske krize, je v resnici ne
dopustno, da se daje hišnim 
lastnikom proste roke in da se 
merodajne oblasti nočejo re
sno zavzeti za pozitivno reši
tev tega vprašanja.

Seja v Nabrežini
Prihodnjo soboto, 8. julija 

popoldne bo v Nabrežini prva 
seja novoizvoljenega občinske
ga sveta, na kateri bodo sve
tovalci izvolili župana in ob
činskih odbor.

Seja bo javna.

Katinara
Te dni je delegacija prebi-

bilo treba. Kot posledica tega 
stanja se dogajajo razne ne
všečnosti. Pokopališče je v 
zadnjem času precej zapušče
no, svojici pokojnikov pa mo
rajo plačevati za vsak izko
pan grob 2500 lir, poleg seve
da še običajnih pristojbin. Za
to se podpisniki resolucije o- 
bračaj-o do naslovljenega od
delka s prošnjo, naj se zopet 
vzpostavi redna služba na po
kopališču, kot je bila prej, ker 
ni dostojno, da je pokopališče 

tem stanju. Tudi ni pravil
no, da morajo plačevati za iz- 
kopanje grobov še poseben 
znesek.

Poleg podpisov i; Rovt in 
Rocola, je na resoluciji še 69 
podpisov iz Lonjerja in Ra
tinare. O tej zadevi je «Delo» 
že pisalo in sicer s priobčitvijo 
dopisa s Ratinare. Na vsak 
način se na to vprašanje zo
pet vračamo, ker smatramo v 
resnici potrebno, da občina 
ugodi zahtevam, ki jih postav. 
Ijajo zainteresirani prebivalci 
omenjenih krajev tržaške oko
lice.

J

Za teden 
dni "i
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ZGODOVINSKI DNE'
1. 1876 je Srbija napovedali 

čiji vojno, katero je t 
gov.it© izbojevala m “ 
svojo svobodo. 1

6. 1790 se je v Gorici rod

V TORI

sicer takrat ko je bil za kvesto
rja isti Marzano. Aretirali so 
skupino oseb, ki so prišle po 
dveh letih pred sodišče in bile
oproščene. Ža enega izmed are
tirancev se je stvar končala bolj

Agitacijo so zaostrili tudi de
lavci lesne, stroke. Po prvi 
stavki, ki je bila v četrtek 
prejšnjega tedna, so ukinili 
vse nadurno delo. Ce ne bo 
prišlo do sporazuma z deloda
jalci bodo v kratkem napove
dali novo stavko.

Jutri, v nedeljo bo v ulici 
Zonta 2 prvo zasedanje za tisk 
ih propagando nove Delavske 
zbornice - CGIL. Razpravljali 
bodo o vprašanju širjenja sin
dikalnega tiska. Zasedanja se 
bo udeležil tov. Gianluigi Bra- 
gantin, odgovorni za tisk in 
propagando pri OGIL.

tragično, umrl je namreč v za 
poru še predno je prišel pred 
sodišče. V tržaških zaporih pa 
je še vedno — že 18 mesecev 
skupina Skedenjcev ter druga 
skupina iz Milj, slednji so v za
poru že 20 mesecev. Škedenjci 
bodo prišli pred sodišče v krat- 
kem; kaj pa Miljčani? Koliko 
časa bodo morali še čakati?

Mnenja smo, da bi morali or
gani javne varnosti bolj paziti, 
ker prepogostoma se dogaja, da 
pridejo v zapor nedolžni ljudje, 
ki morajo presedeti tudi leta 
predno se izkaže njihova nedol
žnost.

Takih stvari
ni mogoče prezreti
Proces proti dr. Alojzu Sosi

ču, ki je bil po krivem obto
žen soudeležbe pri umoru dveh 
financarjev 1945 leta, se je Prej 
šnjipetek pozno zvečer zaključil 
z oprostilno razsodbo. Še isti ve
čer se je dr. Sosič — po 16 dol
gih mesecih zapora — lahko vr. 
nil k svoji družini.

Vest o zaključku in oprostit
vi je sicer že teden dni stara in 
bi se k stvari ne povračali, če 
ne bi šlo za nekatera dejstva, ki

TRST A
SOBOTA: 14.45 Ritmični]! 

ster Swing ing Brothers 
hotna novela - 16.40 Kav8 
koncert orkestra Pacchi"
19.15 Sestanek s poslušal11!
20.30 Moški zbor Sloveniti 
harmonije - 22. Beethoven! 
toni ja št. 9.

NEDELJA: 9. Kmetijska ‘j
- 12. Oddaja za najmlajše '
- Glasba po željah - 17. butni,,:; lor(
komorni zbor - 18. Lehar , ..
vdova», ipereta v 3 dej. 1 j. .trzas* 
Verdi: «Aida», opera v 4 def0|i župana

PONEDELJEK: 18.30 Z T« mesec dl 
ne police - 18.40 Koncert Ijij, • 
stike Damjane Bratuževe 11

Volilni i 
na levo

se pa i 
bistril.

v nedelio so tržaški antifascisti in demokratje Slovenci in Italijani počastili spomin prvih

trpljenja pod fašizmom in nacizmom ter pozvala demokratično javnost najirpiJCUjd _ ______:i„ Uomamnnniib cn cP IlflP P7I P' n»S2
budno čuva,

da bi se Uka grozodejstva ne ponovila. Komemoracije_so je^udeležile^ naša^partija, PSI,
« U n ila56 Popol are» .židovska skupnost, Mladinska zveza STO, politični preganjanci, ZDZ, 

Zveza partizanov STO, mladinsko gibanje PSI in PSDI

Radijska univerza - 20.43 
ski oktet - Zenski kvartet 
Čajkovski: Simfonija št. 5.» .

TOREK: 13.30 Glasba POjlJ ..ZnalU 
- 18.33 Koncert .baritonffj.^tija sl 
rijan-a Kosa - 19.15 Zdrwi svet p 
vedež - 21. Radijski, oder 'j Pokra lir,st 
-Kersnik-Delak: «Rokovnjfe',dJ'nsK 
gra v 7 slikah. j. aaitev s

SREDA: 12.55 Domače ■V'1 izjavil, 
izvaja Srebrna sedmerica jotne 
Radijska mamica - 18.40 »t, , 
pianista Maria Sancina^ p la

0B<SK razstave industrijske strokovne ŠOLE V ROJANU

Vprašanje prostorov resna 
ovira za delovanje šole

st«
sta pri]

Radijska univerza - 20.30 vf!‘avi (soci 
tercet Metuljček - 20.50 G? ‘'kancev!

22 Sodo» odgovo/n( 
venski pripovedniki. vt,,” rnl

ČETRTEK: ’ 14.'~ Cajkovs4"u občim 
lijansk: capriccio - 20.05 O1 lite]:: rn 
ve mazurke - 21. Drama"1 h- t. .
zgodba - 22.15 R. Štraus* ^avičujejc

Za volilni sklad
Za volilni sklad partije so 

bili v tem tednu dostavljeni 
še naslednji zneski: Trebče
2.545, Lonjer 3.350, sekcija Sv. 
Jakob: cel Chimisso 1.260, mv- 
ška cel. Blažina 4.690, ženska 
cel. Blažina 750, cel. Spacal 
500 Sekcija Skoljet 1.260, sek
cija Sv. Vid 2.340. 280 in 600 
lir.

Športna škupina pristaniščni- 
kov organizira za prihodnjo 
nedeljo 8. julija izlet k Belo- 
peškim jezerom. Potovanje
avtopulmanom. Odhod iz Tr
sta ob 6. uri zjutraj, povratek 
okrog. 23. ure. Gena vožnje 
1200 lir. Kosilo iz nahrbtnika.

Vpisovanja sprejema tajni 
štvo odseka v Domu pristani
ških delavcev, vsak dan od 15 
do 19. ure

NA ZASEDANJU CENTRALNEGA KOMITEJA K. P. I.

Poročili tov. Togliattija in Prette
Poročilo lov. Togliattija

(Nadaljevanje z 2. strani)

valcev Lonjerja, Ratinare, Ro
cola in Rovt izročila oddelku 
za pokopališča pri tržaški ob 
čini resolucijo glede pokopali
šča na Kalinari. Resolucija 
pravi, da je bil prejšnji čuvaj 
zamenjan z drugim ki je pa 
že 78 let star in zato ne more 
vršiti potrebnega dela, kot bi

|T ni ih vlakov
ODHODI v Rim (1. in 2. r.); 23.35 D

3.35 A v Benetke (2. r.); 1 na Reso - Ljubljano - Zagreb . 
4.10 A vx Videm (1. in 2. r); j Budimpešti (1. in 2. r.).
1.10 A v Videm (1. in 2. r.); 
5.32 A na Opčine (2. r.); 6.00 
R v Benetke Milan (1. r.);
6.20 D v Benetke - Rim - Tu
rin - Zuerich (1. in 2. r.); 6.30 
A v Videm (2. r.); 6.58 A na 
Opčine (1. in 2. r.); 7.15 Al v 
Tržič (2. r., samo ob delavni
kih); 7.25 A. v Tržič (2. r. sa
mo od 28. 6. do 9. 9.; 8.20 DD v 
Videm - Trbiž (1. in 2. r.); 
8.30 DD v Benetke - Rim - Mi
lan - Pariz (1. in 2. r.); 8.43 D 
v Videm, Trbiž, Dunaj, Muen- 
chen (1. in 2. r.); 8.48 D na 
Opčine - Ljubljano (1. in 2. r); 
0.45 A v Videm (1. in 2. r.);
10.10 A v Benetke (1. in 2. r.);
12.20 D v Videm (1. in 2. r.); 
12,35 A v Videm (2. r.); 13.30 
A v Benetke (2. r.) ; 13.45 A 
na Opčine (2: r.); 14.05 DD v 
Benetke - Rim - Calais - Pariz 
(1. in 2. r.); 14.25 A v Videm 
(1. in 2. r.); 16.48 DD na Reko 
- Ljubljano - Beograd - Istan- 
D v Benetke - Bari - Milan (1. 
bul . Atene (1. in 2. r.); 15.55 
in 2. r.); 16.15 A v Videm (1. 
in 2. r.); 16.47 A v Benetke (1. 
in 2. r.); 17.38 A v Videm (2. 
r.); 17.50 A v Ljubljano (1. in 
2. r.); 18.33 A v Portogrua.ro 
(1. in 2. r.); 19.07 D v Videm • 
Trbiž - Dunaj - Muenchen (1. 
in 2. r.); 19.27 A v Cer vin jan 
(2. r.); 19.52 IA v Videm (2. r.); 
20.05 A na Opčine (2. r.); 20.55 
DD v Benetke - Milan - Venti- 
miglio (1. in 2. r.): 21.50 A v

PRIHODI
0.10 DD iz Zuericha - Rima
Turina - Benetk; 0.15 D iz 

Vidma (vozi od 29. 8. do 9.9. 
samo ob nedeljah in prazni
kih; 1.05 D iz Vidma; 6.30 D iz 
Budimpešte - Zagreba - Reke - 
Opčin (iz Budimpešte ob tor
kih, četrtkih in sobotah); 6.20 
A iz Cervinjana; 7.05 A z Op
čin; 7.25 A iz Vidma; 7.32 A iz 
Portogruara; 7.40 DD iz Turi
na - Milana; 8.15 A iz Vidma; 
5.28 DD iz Rima; 8.32 D iz 
Vidma; 9.24 A iz Vidma; 9.40 D 
iz Ventimiglie - Turina - Be
netk; 9.48 D iz Muenchena - 
Dunaja - Trbiža - Vidma; 11.35 
A iz Ljubljane . Opčin; 11.50 
bula - Aten - Beograda - Lju- 
D iz 'Vidma; 13.30 DD iz Is-t-an- 
bljane - Reke; 13.57 A iz Ba
rija - Rima - Milana - Benetk;
15.10 A iz Vidma; 15.24 DD 
iz Calaisa - Pariza - Rima - 
Benetk; 17.00 A z Opčin; 17.44 
DD iz Trbiža - Vidma; 18.10 A 
iz Tržiča (samo ob delavni
kih); 19.02 A iz Portogruara;
19.10 R iz Benetk; 19.35 A iz 
Vidma; 19.42 R iz Milana; 20.02 
D iz Ljubljane - Opčin; 21.15 
A iz Vidma; 21.26 DD iz Pari
za - Milana - Rima - Benetk; 
21.45 A z Opčin; 22.25 D iz 
ža - Vidma; 22.50 iz Benetk. 
Muenchena - Dunaja - Trbi-

vlak, DD
osebni vlak, D = 

brzi vlak, R
Videm (1. in 2. r.); 22.05 D D se-bni motorni brzi vlak.

brzi
po

treba dati novo, demokratično 
ustavo. Ta ustava se v mar
sičem razlikuje od ustav dru
gih dežel, saj določa postopen 
demokratičen razvoj v smeri 
socializma potom uresničeva
nja predvidenih struktur. Sle- 
ditev tej politični liniji zah
teva borbo ljudskih množic za 
realizacijo njihovih zahtev in 
za enotnost delavskih množic 
in predvsem delavskega raz
reda.

Pred nami stoji naloga, da 
še bolje razvijemo linijo naše 
Partije. Se nadalje moramo 
iskati našo pravo pot k so
cializmu. Ta pot pa ne vodi 
samo preko parlamenta. Itali
janska pot, je pot razvoja k 
socializmu, ki upošteva že do
sežene pogoje in dosedanje 
zmage. In ker so te zmage 
ustvarile široko baz« demokra
tičnega razvoja, je italijanska 
pot v socializem tista, ki pred
videva še nadaljnji razvoj na 
demokratičnem področju, utr
ditev demokracije in evoluci
jo v smeri določenih temelji
tih socialnih reform. Brez u- 
poštevanja vsega tega, je mo
goče ustvariti nevarne ilu
zije.

Kakršni so torej cilji, ki jih 
moramo postaviti? Predvsem 
moramo razviti na demokrati
čnem področju akcije in bor
bo delavskih množic za po
polno spremembo gospodarske 
strukture italijanske družbe. 
To družbo moramo usmeriti k 
takemu gospodarstvu, ki bo 
temeljilo na jamstvu blagosta
nja delavcev in bo odpravilo 
brezposelnost, nadalje mora
mo to družbo usmeriti k bor
bi proti bedi, za odpravo razlik 
v posmeznih pokrajinah itd. 
Za dosego tega je potrebno- na
daljnje napredovanje tehnike 
v vsem narodnem gospodar
stvu. Mi zahtevamo ta napre
dek in obsojamoi kapitalisti
čen monopolizem. Na podro
čju kmetijstva pa je treba do
seči to, kar predvideva že re
publiška ustava, t. j. splošno 
agrarno reformo. Tudi glede 
Vanonijevega načrta leži vpra
šanje v učinkoviti akciji za 
preobrazbo italijanske gospo
darske strukture».

V zvezi z borbo delavstva m 
sindikalnimi pravicami pa je

Togliatti omenil vprašanje od
nosov s socialdemokratskim 
reformizmom in z demokristja
ni. Dejal je, da ni dovolj pro
glašati možnost napredovanja 
na demokratičnem področju, 
temveč je treba dejansko na
predovati v smeri socializma. 
Odprje na levo mora biti 
začetek spremembe političnih 
orientacij in gospodarskega 
vodstva v državi.

Končno je Togliatti predla
gal, naj se priprave za kon
gres z diskusijami o novem po
ložaju začnejo takoj in naj za
jamejo tudi tisk. Za tem je 
predlagal, naj bi se ustanovili 
-dve komisiji in sicer ena za 
izdelavo osnutka in ena za iz
delavo programske linije par
tije. V septembru naj bi se 
sestal CK in preučil oba na
črta, ki bi bila nato predlo
žena kongresu. Kongres KPI 
pa naj bi bil komaj nekaj me
secev po kongresih federacij.

Svoje poročilo je tov. To
gliatti zaključil z besedami: 
«Potrebno je torej, da disku
tiramo na način, da bomo lah
ko prispevali k povečanju 
sposobnosti partije, da 'bomo 
bolj razjasnili naše pojme, da 
bomo bolj gotovi, da se bo
sta enotnost in kompaktnost 
naše partije še bolj povečala. 
Ce bomo delali in diskutirali 
na tak način, smo lahko go
tovi, da bo prihodnji kongres 
pomenil za našo partijo ve
lik korak naprej».

Referat tov. Togliattija je 
bil sprejet z dolgotrajnim plo
skanjem.

med obema partijama in da se 
je z naše strani prispevalo, 
kot se je moralo in moglo za 
ozdravitev preloma, ki je osla
bil mednarodno delavsko gi
banje in se je prispevalo k po 
pravljanju napak, ki jih je 
povzročil prelom.

uspehov in

Kljub temu je razstava pokazala velike sposo
bnosti učencev in požrtvovalnost profesorjev

je govoril Zaratustra. obli ul
PETEK: 13.30 Glasba po v v0liln;

- 18.30 Z začarane -police ' se i,„ 
Radijska univerza - 21. Ud , ““P1 
in prireditve v Trstu - 21 “odisi 
kalni kvintet - 21.50 DV° z loda vs 
slovanski plesi. .e>iovi. Pa

^ občinah 
S It «I v°lilnim
1 11 V >avim , 

OPČINE k.°.’° bili 
Sobota, 30. junija: «RuS' • ?CJ° gla 

zov» (I guastatori de1 Slnov. Tu 
ghe); film Titanus. >gače <>, 

Nedelja, 1. julija: «Giove ,L > «-eI

n

Med drugimi je tudi slovenska 
industrijska strokovna šola v Ro
janu priredila u preteklih dneh 
razstavo ročnih del in drugih iz
delkov, ki so izšli iz marljivih 
ročic njenih učencev.

Ze na prvi pogled ostane gost 
iznenaden, ko vstopi v učilnico, 
jejer so razstavljeni mizarski iz
delki: trinožne mizice, stojala za 
rastline in knjige, stolčki in ška
tle so kar mojstrsko izdelane! 
Razveseljivo je, da bodo ti pred
meti služili po končani razstavi 
doma, kot dopolnilo hišne opreme; 
ne predstavljajo torej tratenja 
denarja in blaga. Zasluga za pri
dobljeno znanje gre inštruktorju 
g. Lisjaku, ki je požrtvovalno 
sledil vsakemu učencu. V drugi 
učilnici so razstavljeni mehanični 
izdelki: tudi slednji spadajo med 
koristne predmete: nakovhla, kla
divca, ključi itd., ki so jih učen
ci izdelali pod vodstvom strokov 
nega učitelja g. Starca. Tudi de
klice nas presenečajo s svojimi 
ročnimi deli: pletene jopice in 
šali, štikani prtiči, nočne srajce 
in spodnje obleke, rjuhe in čip
ke nas kar mičejo: ne vemo pri 
kateri bi se ustavili. In tudi izde 
lava je dobra. Kar privlačna je 
učilnica, kjer na enakih mizicah 
razstavljajo dekleta lil. razreda 
svoje prte s prtiči. Prti so enaki 
po velikosti, a različnih barv 
Profesorci Mesesnelova, ki je po
učevala v lil• ih prof. Zerjalova 
v I. in U- razredu sta, lahko tr
dimo, dosegli vidni uspeh. Toda 
še posebno nas je iznenadila za
dnja učilnica, kjer so razstavlje-

ci so jih izdelali pod vodstvom 
profesorjev Vesela, Ukmarja in 
Sancina. Zlasti so dobre tehnične 
risbe.

Temblj so uspehi te šole vredni 
poudarka, v kolikor moramo ugo
toviti, da se otroci učijo in pro
fesorji trudijo v res težkih raz
merah. Delavnice so prirejene 
za silo na stopnišču, prostori so 
temni in niso zračni, Manjkajo 
zadostna delovna mesta. V meha
nični delavnici manjka stružnica 
in se morajo inštruktorji posluže
vati starega škripajočega vrtalne
ga stroja. Ni rilsalnice na razpo
lago ter potrebne opreme, ki je 
nujna za tehnične risbe. Sola do
biva za didaktično opremo 140.000 
lir letno, za potrošnjo učnega 
materiala tudi toliko. V kuhinji, 
iz katere je izšlo toliko izdelkov 
je prostora le za 5 učenk na en

krat! Sola še ne razpolaga z naj 
nujnejšo opremo za ambulatorij. 
niti s primernim prostorom. Ta
ko mora pregledovati zdravnik 
učence v tesnih delavnicah; posle 
asistentke pa opravlja tajnica, ki 
ima itak mnogo dela, ker je sa
ma v šoli, ki šteje 233 učencev 
in 25 oseb profesorskega zbora 
Na šoli ni prepotrebnega skladi
šča: izdelki se torej kopičijo v 
delavnicah, ki postajajo proti 
koncu leta natrpane, da otroci ne 
vedo kam.

Ce primerjamo omenjene raz
mere z opravljenim delom, lahko 
rečemo, da so učenci in profeso
rji vredni največje pohvale in 
zahvale, ker so kljub staniu, 
ohranili visok ugled volanske in
dustrijske šole ter dokazali, da 
slovenske šole kljub omejitvam 
čedalje napredujejo.

—---------------

*mmum|K

1 • junja. m—»-- . -tr,, rp 
strahu» (Uomo senza j u.. 1 up
barvni film Universa! s,anja i 

Ponedeijbjk, 2.Julija::SeffJstrank! po
Torek, 3. julija: «Uničite fjan:

(Sterminate la gang1 sjn;£u ™
RKO.

Sreda, 4. julija: «Karavan3 :jstVo . .
na Parku» (Carovana hln. J=i u 
na Park); barvni fil®!, ln (u KD 

Četrtek, 15 julija: se pon" “°8tovani 
Petek, 6. julija: se ponO' >»

PROSEK j Primer
Sobota, 30. junija ob 20: J >zu[t .. 

Maorcev» (La valle «f M) jn
Nedelja, 1. julija ob 17: V." ter s 

novi. ., “tiko. 'i
Sreda, 4. julija ob 20: «*’ 5as i 

film Lux. •»! J KO
NABREŽINA :«tere 

Sobota, 30. junija: «Dekle i v . ?a 
ce Veneto» (La raf L, 
via Veneto); R.K.° f ! Je h< 
film. ,,;ala osta

Nedelja, 1. julija: se $>°n” “ za D , 
nabrežina-postA% posl 

Sobota, 30. junija: «Pfe, "f°v
pomilostitev» (Doma? », ! ”"pr 
grazia); film ColumP, ;0l.. ,, le n 

Nedelja, 1. julija: se po" ls,i Trs

st- vt>1
Opčine takrat

P' tgsiste,
na Tržaškem? Četudi ^ ttsjj^ §|as 
iz Trsta dobro znani i, 1

a KD

folitei

Spominjamo se 
borb narodov, ki so se osvobo- ni ,sami kuhinjski •izdelki učenk,
dili ali se še borijo za osvo- I kar na drugih šolah ne najdemo.

Poročilo tov. Pajette
(Nadaljevanje z 2. strani)

spehov, ki so bili doseženi v 
prejšnji dobi. Na vsak način 
mi ne moremo samo gledati. 
Mi nismo gledalci mednarod
nega delavskega gibanja, mar
več smo protagonisti in naša 
partija je že začela vršiti to 
svojo vlogo protagonista. Eden 
izmed najvažnejših dogodkov 
zadnjega časa, je bila vzposta
vitev tesne povezave med so
cialističnim taborom in ljud
sko socialistično Jugoslavijo 
In mi, spominjajoč na potova
nje tov. Togliattija v Beograd, 
njegove razgovore z voditelji 

: Zveze komunistov Jugosilavije, 
z zadovoljstvom lahko izjav
ljamo, da so se že v celoti
vzpostavili bratski odnosi

boditev izpod kolonialnega 
jarma. Pošiljamo naš bratski 
pozdrav, pozdrav našega CK in 
italijanskih komunistov naro
dom, ki so v tej dobi dosegli 
popolno svobodo: Egiptu, Ma
roku, Tuniziji. Pošiljamo obe
nem bratski pozdrav in izra
ze solidarnosti borcem v Ad- 
žiru in na Cipru- 

Pred zaključkom se je go
vornik mimogrede dotaknil 
tudi nekaterih vprašanj XX. 
kongresa KP SZ, kot čašče
nja osebnosti, odkrivanpja na
pak, ki so bile napravljene v 
Sovjetski zvezi in so pomenile 
težko kršitev socialistične za
konitosti ter so bile ovira, za
vora za delavsko gibanje.

Izjaviti moramo predvsem 
— je dejal tov. Pajetta — da 
priznavamo) pozitivno vred
nost tega kar je napravil XX. 
kongres. Italijanski komunisti 
se udeležujemo te diskusije z 
zavestjo, da bomo lahko čr
pali zelo pozitivne sadove. Ne 
bojimo se, da bi diskusija po
globila to vprašanje; saj smo 
prav to vprašali. Gotovo se tu 
di ne bojimo, da bi se diskusija 
omejila samo na ozke skupine 
voditeljev. Mi smo hoteli, da 
bo diskusija široka, da se od 
blizu dotakne vseh delovnih 
ljudi in da naj bo to izkušnja 
vse partije. Diskusija, ki je v 
teku dokazuje predvsem ob
čutljivost in zrelost naše par
tije. Nimamo nobenega prime
ra, da ibi diskusija, tudi če je 
živahna, privedla do protipar- 
tijskih posledic ali da bi pov
zročila oslabitev naše organi
zacije.

V zaključku je tov. Pajetta 
poudaril naj CIK pogumno m 
inteligentno preuči politiko 
partije in naj bo tudi tokrat 
sposoben predstavljati lenini 
stično vodstvo partije, ki 
dragoceno in nenadomestljivo 
orodje delavskega razreda, de 
lovnih ljudi in vsega naroda 
ter vodilna sila demokratične
ga gibanja delovnih ljudi 
verujejo v socializem.

Likerij, slaščice, konzervirano sa
dje in zelenjava so okusno raz
stavljeni. Razkazuje nam učenka 
tretjega razreda, ki letos konča 
svojo šolsko dobo. V slov. ind. 
šoli se je naučila, že tako mlada, 
kako se izdelujejo razna oblači
lo. in kako se pripravi okusno 
kosilo. Nedvomno bo to veliko 
koristilo v življenju deklici, ki

Z rešilnim' avtom RK so v so
boto prepeljali v bolnico 64-Jet- 
nega Salvatora M enega s Kolon- 
kovca, ki si je pri padcu po stop
nicah zlomil kolčni sklep leve 
noge. Zdravniki so si pridržali 
prognozo.

*** V soboto je trčil z moto
rjem v avto 32-letni Attilio Lo- 
rei. Pri padcu Si je motociklist 
zlomiti gleženj leve noge. Zdravi
ti se bo moral približno mesec

*** Isti dan se je ponesrečil 
z vespo 20-1 etn i M a rio Šv ab iz 
Sv. Križa 58. Ranil se je na roki 
in precej udaril na prsnem ko
šu. V bolnici so ga sprejeli na 
opazovalnem: oddelku s progno
zo okrevanja v tednu dni.

•** pred porotnim' sodiščem se 
je moral prejšnji teden zagova
rjati 26-letni. Silvano Mantovani 
-, Opčin. Obtožen je bil raznih

se zaradi domačih razmer ne mo-, utvj,ni klevetanja in podkupeva- 
re posvetiti nadaljnjemu študiju j nja državljana s sbrani tujca, ker
in bo primorana sedaj iskati de- je prejemal denar za vohunska
lo. Tudi risbe si ogledamo. Učen- | dejanja. Zadnji dve obtožbi

Nastop gojencev 
Glasbene matice

V soboto zvečer je bila na 
stadionu id. maj n zaključna 
produkcija šole Glasbene mati
ce. Nastopili so nekateri gojen
ci in pomnoženi pevski zbor te 
šole.

Uspehi mladih pianistov so
• ' . ...'Jmnntni Tifi.opazni in videti je znatni na

predek v primeri s prejšnjim 
letom. O gojencih bi lahko re
kli na splošno, da je videti, kaj 
so truda in skrbi vložili pri li
čenju, ter da imajo nastopajoči 
naravni glasbeni talent. Tako je 
bil kulturni večer kar prijeten.

Iz oddelka prof. Demšarja 
Gojmira so nastopili ščuka Uč
ko z Beethovnovimi «Varijaci■ 
jami v v G-duru, Verk Marta s 
Chopinovo «Mazurko», Jogan 
Hektor s Schubertovo «Improm
ptu» v As-duru, Podgornik Bru
no s Chopinovo «Poloneza» v 
A-duru ter Uršič Tatjana s Li- 
sztovim «Slavčkom». Vsi so se 
lepo izkazali in vidno je, da je 
bila skrb učitelja negovati na
gnjenosti gojencev, saj so vsi 
nastopili ne le s preciznostjo 
temveč tudi z izrazitim čustvom.
Zlasti je navdušila Tatjana, ki 
kaže še posebni talent, Nastopi
li sta nadalje Danev Nataša, naj-. , ... . ,
mlajša pianistka, ki je nastopi-1 tem kunlanta vecp efekt, 
la prva in sicer z Mozartovim

« Valčkom» in Plesničar Helena 
z Liadovo «Škatlico s godboi, in 
Kozinovo «Dva divertimento». 
Obe sta iz oddelka prof. Bratuž 
Damiane. Iz oddelka prof. Vra
bec Eme so igrali Nedoh Dani
jela s Ilaydnovim «Minuetoni», 
Vodopivec Vladimir z Arenske- 
ga «Capriccio» ki sta prav do 
bro podala svoja komada in 
Jankovič Nora, ki jo je odločno 
«udarila» s Sindigovim «Pomla
dnim žuborenjem».

Za zaključek je pevski zbor 
Glasbene matice podal Sattne- 
rjevo kantato za soliste, zbor in 
orkester «Jeflejeva prisega» pod 
vodstvom pevovodje Kjudra. 
Poleg zbora, ki je nastopil sku
pno s pevci PD «Škamperle» in 
iz Trebč ter orkestra, sta nasto
pila tudi mezzosopranistka Ju
stina Kralj-Vuga in Hektor Ger
lanc ki sta s svojo izvežbanostjo 
pripomogla h kvaliteti nastopa 
samega. Kantato je instrumenti- 
lal pevovodja Kjuder. Na splo
šno je dobro izpadla, le pripo
ročati je, da bi bili posamezni 
deli kantate medsebojno pove
zani vsaj z muzikalnim, izvaja
njem. Neifvomno bi imela s

Marzano,- se vendar še t ist*.r°Pad 
’ 1 lei veldogodi kaj takega, kar

ko pričakovali samo P> tii„'rank i
govim «kvestorovanjoif* i

je v resnici naprtil sam z razni
mi- fantastičnimi zgodbami, ki jih 
je povedal -policiji in tudi pred 
poroto. Iz vsega -njegovega pri- 
povedanja in posebno še dokaj 
čudnega obnašanja, ,ie sodišče 
prišlo do zaključka, da ni nor
malen. Zato je ugodilo zahtevi 
tožilca in obrambe, da ga pre
gleda psihiater. Razprava je bila 
tako odložena do nadaljnjega.

*** Z motorja je v ponedeljek 
padel v bližini Sesljana 43-letni 
Lorenzo Bonifacio iz ul. DTsela 
Pri padcu si- je zlomil desno ra
mo. Prepeljali so ga v bolnico z 
nekim zasebnim avtom-. Ce -ne 
nastopijo komplikacije bo okre
val v 40 dneh.

»*» v ponedeljek se je začela 
pred porotnim sodiščem' -razprava 
proti A-ldu Salsaniju in Antoniji 
Vogiliacco. Saisani je bil svojčas 
narednik civilne policije. Obto
žen je poskusnega umora, češ da 
je vrgel ljubimko skozi okno-; 
njegova ljubimka Vogliaccova pa 
je obtožena, da se je podvrgla 
splavu. Razprava se nadaljuje.

*** V torek dopoldne je pota
pljač Libero G i ur issimi končno 
našel na dnu morja v bližini Če
či asa jadrnico «Regolo». Z ome
njeno jadrnico sta se — kot smo 
že pisali — v nedeljo zvečer vra
čala iz Sesljana p oti Trstu An
ion io Novanta in njegova zaro
čenka Silvia Ftagiacomo. Se isti 
dam so jadrnico- dvignili iz mor
skega dna, toda trupel dveh mla
dih" izletnikov še vedno n-iiso na
šli. Na dnu jadrnice so našli dve 
zapestni uri, kopalne hlače in 
par drugih osebnih predmetov.

*** V torek je izvršila samo
mor s plinom 54-1 et na Maria Sin- 
sler iz ul. Coroneo 32. Okrog 
poldne, ko je bila sama doma, i 
ie odprla plimsko pipo in si 
vtaknila cev v usta. Ko je prišla 
par ur pozneje domov njena se- I 
sti a, je bila Sinslerjeva že mr- i 
tva,’Zgleda, da si je vzela življe
nje zaradi nekih sporov, ki jih . 
je imela glede dediščine.

**« precej težko se je v torek 
ponesrečil na delu 48-letni Bru
no ComJsso iz ul. Alfieri. Ko je 
nadzoroval cestna dela na odse
ku Križ-Sesljam mu je priletel v 
glavo precej -debel kamen in mu 
povzročil g-loboko rano.

*** Na delu v čistilnici «Ange
lo» se je v sredo opekla na de
sni roki 16-letna Llvi-a Vamon iz 
ul. Baiamonti. V bolnico so jo 
tom. Zdravniki- dermatološkega 
prepeljali z delodajalčevim- av- 
oddelka so Ji ugotovili opekline 
druge stopnje ter dali prognozo 
okrevanja v -treh tednih.
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V dneh od 21. do 27,- junija se 
je v tržaški obč M rodilo 57 o- 
trok in 1 mrtvorojen, umrlo Je 
45 oseb, porok je bilo 49.
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